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تسریع در توسعه صنعت 
گوهرسنگ 

رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو گفت: اج��رای برنامه های 
این س��ازمان در توس��عه صنعت گوهرس��نگ استان های 
خراسان رضوی، قم، کرمان، اصفهان در قالب تفاهمنامه با 
اس��تانداری ها سرعت می گیرد. خداداد غریب پور در جلسه 
پایش اس��تانی اقدامات ایمیدرو در حوزه گوهرسنگ ها که 
با حضور اس��تانداران کرمان و قم برگزار شد، افزود: انعقاد 

تفاهمنامه همکاری بین ایمیدرو و استانداری ها... 2

 عقب ماندگی ایران 
در اکتشاف عمقی

رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با تاکید 
بر اینکه دنیا از اکتشافات معدنی روباز به عمق حرکت کرده 
اس��ت، گفت: میانگین عمق پوشش اکتشاف ۷۹ متر و این 
میزان متاس��فانه برای ایران یک متر است. علیرضا شهیدی 
در بیست و س��ومین همایش انجمن زمین شناسی ایران با 
اش��اره به نقشه زمین شناسی معادن کشور با تاکید بر اینکه 

2اجداد ما به خوبی می دانستند که در چه ناحیه ای...
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افق روشن پیش روی 
کامودیتی ها

ضرورت بازخوانی قوانین 
صنعت سرب 
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 راه های رشد 
بهره وری معدن

صادرات در پیچ و خم 
بی تدبیری

ای��الات متحده بزرگ تری��ن اقتصاد جهان را در 
اختی��ار دارد، ش��اید به همین دلیل نیز بس��یاری 
از بازاره��ای مالی طی هفته های گذش��ته به روند 
انتخابات این کش��ور چشم دوخته بودند. در میان 
خیل عظیم بازارهای مالی، کالایی و س��رمایه ای، 
ب��ورس فل��زات لندن روی خوش ب��ه انتخاب جو 
بایدن به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده نشان 
داد. بر همین اس��اس نیز با تقویت انتخاب بایدن 
به عنوان رئیس جمهور این کش��ور تا پایان مس��یر 
قطعی ش��دن نتیجه این انتخابات، ش��اهد رش��د 
قیمت بسیاری از فلزات بودیم. بورس فلزات لندن 
مرجعی رسمی و بین المللی است که قیمت فلزات 
پایه در آن کش��ف می شود. بررسی روند قیمتی ۳ 
فل��ز مهم و پرمصرف )آلومینیوم، مس و روی( در 

بازار بورس فلزات لندن حکایت...

 سیستم توزیع سیمان 
باید اصلاح شود

تسهیل سرمایه گذاری در بخش معدن
در پی امضای تفاهمنامه اتاق مشترک بازرگانی ایران-امارات و خانه معدن رقم می خورد

 بهرام شکوری
رئیس کمیسیون معدن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران 
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

سیاس��ت اعمال محدودیت برای صادرات اش��تباه 
اس��ت. بدون تردید تکمی��ل زنجی��ره ارزش افزوده و 
ص��ادرات کالای نهای��ی بای��د در اولویت ق��رار گیرد، 
چراکه این اقدام به منزله توس��عه تولید و اشتغالزایی 
در کشور است. همچنین رش��د اقتصادی را به همراه 
دارد. ب��ا این وجود، اما و اگرهای بس��یاری در این باره 
وجود دارد. به عنوان نمونه، شرایط مصرف برخی مواد 
معدنی حت��ی در صورت فرآوری در کش��ور ما وجود 
ن��دارد. این مثال درباره برخی گرید های س��نگ آهن 
ص��دق می کن��د که در صنع��ت فولادس��ازی و نه در 
صنعت س��یمان کاربرد ندارند. درنتیجه صادرات این 

محصولات ضروری به نظر می رسد. 
در چنین ش��رایطی حذف ی��ا محدودیت در اعمال 
مش��وق های صادرات��ی، تولیدکنن��دگان را از ادام��ه 
فعالیت دلس��رد می کند.  فع��الان صنعتی و صاحبان 
سرمایه با وجود تمام محدودیت ها در مسیر تولید گام 
بر می دارند؛ بنابراین طبیعی است که از انواع مشوق ها 

برخوردار باشند.  
علاوه ب��ر این، سیاس��ت های درس��ت و جامعی از 
س��وی دولتمردان بر رون��د فعالیت صنای��ع معدنی 
حاکم نیس��ت؛ همین موضوع نیز بر چالش ها فعالان 
این بخش می افزاید. ازجمله مهم ترین این موضوعات 
می توان به ماده خام و قوانینی اشاره کرد که برای تولید 

و صادرات آن تصویب می شود. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز

تجلیل از طراحان و مجریان پروژه کاهش مصرف الکترود گرافیتی 
در فولاد هرمزگان

در مراس��می که در محل دفتر مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان و با رعایت 
پروتکل های بهداش��تی برگزار ش��د از طراحان و مجریان پروژه کاهش مصرف 
الکترود گرافیتی که عنوان پروژه برتر در هفتمین دوره همایش جایزه بهره وری 

عنوان پروژه برتر را از آن خود کرد، با اهدای لوح تجلیل شد.
در این مراس��م که با حضور فرزاد ارزانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان، 
اصغر مدنی معاون بهره برداری و مس��ئولین پروژه برگزار ش��د ارزانی از تلاش 
تمام��ی افرادی که در این پروژه تاثیرگذار بوده اند قدردانی و تاکید کرد: پس از 
نتیجه گیری از پروژه هایی از این دست که تاثیرگذاری مداوم و کاهش هزینه ها 
را دربردارند، مهمتر از آن تداوم و ثابت قدم بودن در انجام فعالیت هایی اس��ت 

که نتیجه این پروژه ها را به صورت همیشگی حفظ نماید.
وی ضم��ن حمایت از طرح های مطالعات��ی و دانش محور ابراز امیدواری کرد 
کارشناسان فولاد هرمزگان با توکل به خداوند و اتکا به توان و ظرفیت علمی و 
استفاده از تجارب خود و مجموعه فولاد هرمزگان، هر ساله بتوانند با پروژه های 
تحقیقات��ی و عملیاتی در حوزه های مختلف، تاثیرات مثبتی در بهره وری تولید 

و صنعت داشته باشد. 
در ادام��ه س��یداصغر مدنی مع��اون بهره برداری ش��رکت ف��ولاد هرمزگان 
از حمایت های مدیر عامل این ش��رکت در راس��تای تحقق و عملیاتی ش��دن 
پروژه های تحقیقاتی تش��کر نمود و عنوان داش��ت: پروژه های��ی در واحد احیا 
مس��تقیم و فولادسازی با هدف ارتقای بهره وری در حال مطالعه می باشند که 

امید است تا پایان سال نتایج مثبتی حاصل و عملیاتی گردند.
جمش��یدی نیا مدیر فولادسازی این شرکت نیز از تلاش امید کرمی به عنوان 
مس��ئول پ��روژه کاهش مصرف الکترود و همچنین محمدحس��ین س��عادتی، 
حمیدرضا س��لامی، س��ید کاظم حبیبی، فاضل نجف��ی، میثم خادمی، محمد 

ملابیک، مهدی سبزواری، امیر صفاری، اسفندیار پورعلی، مجید عمارلو، ایوب 
گودرزی، محمد نورمحمدزاده، حمید قراجه، احمد شامخ، حامد الماسی، سعید 
الهی دوس��ت، آزاد عباس زاده، عبدالرسول نوحه گرو احسان رسولی که نقشی 

بی بدیل در تحقق این پروژه داشتند تشکر کرد.
پیش از این مراس��م امید کرمی کارش��ناس فرایند تولید و مس��ئول پروژه 
کاهش مصرف الکترود در گفت وگو با روابط عمومی فولاد هرمزگان به تشریح 
این پروژه پرداخت و گفت: الکترود گرافیتی از جمله اقلام مصرفی استراتژیک 
صنعت فولادس��ازی است که 8 تا 12 درصد قیمت تمام شده محصول در این 

صنعت را به خود اختصاص داده است. 
الکترود گرافیتی از ۹۹.8 درصد کربن یا همان کک سوزنی تشکیل شده است 
که نقش آن انتقال جریان الکتریسیته از بازوها به خوراک کوره از طریق ایجاد 

قوس الکتریکی است و تولید این محصول تنها در انحصار چند کشور است. 
وی در ادام��ه گفت: از جمله اقدامات صورت گرفته؛ می توان به کاهش زمان 
تخلی��ه تا تخلیه به واس��طه افزایش بهره وری تولی��د و کاهش توقفات، کنترل 
واکنش های فرااحتراق، بهبود ش��رایط س��رباره پفکی، پایش مس��تمر سیستم 

الکترود ریگولیشن و استفاده از مواد پوششی دهی الکترود می باشد.
کرمی به پیامد مثبت مالی پیرو عملیاتی شدن این پروژه اشاره کرد و گفت: 

با انجام این پروژه 5 میلیون یورو صرفه جویی ارزی محقق گردیده است.
در هفتمی��ن دوره همای��ش جایزه بهره وری مع��ادن و صنایع معدنی ایران، 
پروژه کاهش مصرف الکترود گرافیتی توس��ط ف��ولاد هرمزگان به عنوان پروژه 
برتر در زمینه بهره وری در س��ال ۹8 انتخاب ش��د و از سوی خداداد غریب پور 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رییس هیات عامل ایمیدرو، مورد تقدیر 

قرار گرفت.
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ادامه در صفحه اول
این دس��ت قوانی��ن و مصوبات اغلب بدون ش��ناخت 
کامل از ماده خام یا ایجاد ارزش افزوده تصویب می شود و 
مش��کل آفرین است. در دنیا با ۲ مقوله ماده اولیه و کالای 
مصرفی روبه رو هستیم. هر محصولی به عنوان ماده اولیه 
در حلقه های بعدی زنجیره تولید اس��تفاده می ش��ود تا 
درنهای��ت به یک کالای مصرفی نهایی برس��د که نتوان 
فعالی��ت بیش��تری روی آن انج��ام داد و ارزش اف��زوده 
بیشتری تولید کرد. اما در کشور ما این تعریف مورد توجه 
قرار ندارد و از این رو بس��ته به سلیقه سیاست گذاران هر 
روز حکمی تازه برای فعالان اقتصادی صادر می شود. این 
موضوع فعالیت برخ��ی تولیدکنندگان را متاثر می کند؛ 
بنابرای��ن تجدیدنظر روی آن ضروری اس��ت.  در همین 
ح��ال باید خاطرنش��ان کرد که این موض��وع در زنجیره 
تولید اغلب محصولات معدن��ی تا تولید محصول نهایی 
م��ورد بحث اس��ت. هرچند نمی توان نس��خه واحدی را 
ب��رای تمام این مواد معدنی تجویز ک��رد، بلکه باید برای 
زنجیره بسته به شرایط تصمیم گیری شود.  در این میان، 
ص��ادرات به منزله رش��د تولید و ارزآوری اس��ت و باید 
مورد توج��ه قرار گیرد. در م��واردی تولید در یک حلقه 
از زنجیره مازاد نیاز کش��ور است. این مثال در حلقه های 
گوناگون زنجیره فولاد به کرات مش��اهده می شود، چرا 
باید مانعی تازه در مسیر صادرات این دست محصولاتی 
که نیاز داخلی برای آنها وجود ندارد، تراش��یده شود؟  یا 
چنانچه قرار اس��ت این محدودیت ها اعمال ش��ود، چرا 
مسئولان و سیاست گذاران اجازه تولید بیش از ظرفیت 
یک زنجیره را به صاحبان س��رمایه می دهند؟  چه فرقی 
میان تولیدکننده ای که در حلقه نخست زنجیره فعالیت 
می کند با آنکه در حلقه ها پایین دس��تی سرمایه گذاری 
کرده، وج��ود دارد؟  چرا تولیدکنن��دگان در حلقه های 
بالادس��تی نباید امکان صادرات محص��ولات مازاد نیاز 
داخلی را داش��ته باش��ند؟ با مش��وق های صادراتی آنها 
محدود ش��ود؟  اگر سیاس��ت گذاران مخال��ف صادرات 
یک محصول خاص هس��تند، از هم��ان ابتدا مانع تولید 
آن بیش از نیاز داخلی کش��ور شوند. اما متاسفانه شاهد 
هس��تیم نه تنه��ا اقدام مناس��بی برای رفع این دس��ت 
محدودیت ها نمی شود، بلکه تنها با ایجاد محدودیت در 
مس��یر مشوق های صادراتی یا وضع عوارض بر صادرات، 
ف��روش داخلی این محصولات نی��ز با محدودیت روبه رو 
می ش��ود، چراکه قدرت چانه زنی ای��ن تولیدکنندگان 
در ب��ازار داخلی مح��دود می ش��ود.  تولیدکنندگان در 
حلقه های بعدی زنجیره تولید از این شرایط برای خرید 
مواد اولی��ه با قیمت پایین اس��تفاده می کنند. یعنی در 
س��ایه بی تدبیری متولیان امر بخشی از تولیدکنندگان 
متضرر می شوند. به عنوان مثال، درحال حاضر شاهدیم 
برخی فولادی ها حتی کنس��انتره و گندله را تا ۵۰ درصد 
زیر قیمت ه��ای جهانی خری��داری می کنند. در چنین 
وضعیت��ی چگون��ه می توان به توس��عه بخ��ش معدن و 

فرآوری در حلقه های ابتدایی زنجیره امید داشت؟

اقدامات اثرگذار میدکو 
برای کسب تندیس 

مدیرعامل ش��رکت توس��عه مع��دن و صنایع معدنی 
خاورمیان��ه ) میدک��و( اقدامات اثرگذار این ش��رکت در 
دریافت نش��ان برنز هفتمین جایزه به��ره وری معدن و 
صنایع معدنی را تش��ریح کرد.به گزارش روابط عمومی 
ایمی��درو، علی اصغر پورمند افزود: ن��گاه و تفکر جهانی، 
ب��ه روز ب��ودن و آینده نگ��ری، تیم مدیریت��ی مجرب، 
پیاده س��ازی فرآیند کامل و یکپارچه از ایده تا محصول 
و یکپارچگ��ی در مجموعه ش��رکت های زیرمجموعه و 
همچنین تعیین اولویت ها و فرصت های سرمایه گذاری 
در معدن و صنایع معدنی از جمله اقدامات این مجموعه 
در افزایش بهره وری بوده است.وی تمرکز بر تولید صنایع 
فولادی و مسی و صنایع بالادستی و تنوع در ارائه خدمات 
مرتب��ط را از دیگر برنامه ریزی های میدکو خواند و ادامه 
داد: میدکو س��ازمان دانشی، یادگیرنده، چابک و پیشرو 
است و اس��تقرار صنایع معدنی و متالورژی در مجاورت 
معادن مرتبط و کاهش شدید هزینه حمل ونقل و... مورد 
توجه شرکت بوده است. پورمند گفت: انتخاب مهم ترین 
س��طح فناوری ها در صنعت فولاد، طراحی و پیاده سازی 
بالاترین س��طح فناوری در صنعت مس برای نخس��تین 
بار، نگاه ویژه به س��رمایه انسانی و اس��تفاده از نیروهای 
ج��وان و تحصیل کرده در کنار اف��راد با تجربه از اقدامات 
اثرگذار میدکو در بهبود بهره وری در میدکو بوده اس��ت. 
مدیرعامل میدکو ادام��ه داد: از دیگر اقدامات میدکو در 
راستای افزایش شاخص های بهره وری می توان به توسعه 
و اس��تقرار راهکار جامع اطلاعاتی، توسعه و جاری سازی 
سیس��تم های مدیریتی و اس��تانداردهای بین المللی و 
اس��تقرار سیس��تم مدیریت ایمنی، بهداش��ت، زیست 

محیطی و جامعه اشاره کرد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: اجرای برنامه های 
این سازمان در توسعه صنعت گوهرسنگ استان های 
خراس��ان رضوی، ق��م، کرم��ان، اصفه��ان در قالب 

تفاهمنامه با استانداری ها سرعت می گیرد. 
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، خداداد غریب پور 
در جلس��ه پایش اس��تانی اقدامات ایمیدرو در حوزه 
گوهرس��نگ ها که با حضور اس��تانداران کرمان و قم 
برگزار ش��د، افزود: انعقاد تفاهمنام��ه همکاری بین 
ایمیدرو و اس��تانداری ها در بخش گوهرسنگ ها، به 
تعیین تعهدات بین دو طرف منجر و س��بب تسریع 

در اجرای این مهم می شود.
وی ادام��ه داد: ایمی��درو آمادگ��ی دارد ت��ا تامین 
مالی واحدهای فرآوری گوهرس��نگ ها در اس��تان ها 
را از محل منابع صندوق س��رمایه گذاری فعالیت های 

معدنی به عهده گیرد.
غری��ب پور گف��ت: در ای��ن تفاهمنامه ها توس��عه 
اکتشاف، استخراج، احیاء معادن کوچک، تامین مالی 
ب��رای احداث واحدهای فرآوری، بازار و اش��تغالزایی 

با محوریت رونق مشاغل خانگی مورد توجه است.
مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تج��ارت در بخش 
دیگری از س��خنانش با اشاره به برنامه های آموزشی 
در بخش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی، گفت: در 
راس��تای برنامه های عملیاتی حاصل از سند توسعه 
صنعت گوهرس��نگ کش��ور، مقرر ش��د در ۵ استان 
دارای گم��رک تخصصی )تهران، خراس��ان رضوی، 
آذربایجان ش��رقی، یزد و اصفه��ان( تجهیز مراکز و 

برگزاری دوره های آموزشی صورت بگیرد.
وی اف��زود: ای��ن آموزش در زمینه گوهرشناس��ی 
)س��نگ های رنگی��ن و الماس( و اصالت س��نجی و 
ارزش گذاری گوهرسنگ ها، به مدت ۱۵۰ ساعت در 

استان های فوق برگزار می شود.
رئیس هیات عامل ایمیدرو افزود: تاکنون ۱۰ عنوان 
پژوهشی در حوزه گوهرسنگ ها تدوین شده است. از 
این تعداد، س��ه طرح پژوهش��ی برجس��ته در بخش 
» اکتش��اف یاقوت س��رخ در مرمریت ه��ای خاش«، 
»بهسازی پلیمری فیروزه های نیشابور« و »اکتشاف 
و بررس��ی گوهرس��نگ های پگماتیت ه��ای مح��ور 

ق��روه – گلپایگان« مورد توجه اس��ت. رئیس هیات 
عامل ایمیدرو در خصوص اقدامات و برنامه های این 
س��ازمان در استان کرمان گفت: ایمیدرو تامین مالی 
واحدهای فرآوری معرفی ش��ده از س��وی استانداری 

کرمان را بر عهده خواهد گرفت.
حمایت�از�سوی�صندوق�بیمه��

وی با بی��ان اینکه تامین مال��ی از محل اعتبارات 
صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی 
انجام می ش��ود، افزود: کارگروهی از سوی ایمیدرو با 
هدف برنامه هایی برای توس��عه صنعت گوهرسنگ ها 
در کرمان ش��امل بخش های اکتش��اف، اس��تخراج، 

فرآوری و بازار به این استان اعزام خواهند شد.
در ادامه این جلس��ه محمدجواد فدایی، اس��تاندار 
کرمان در س��خنانی گفت: این اس��تان ظرفیت های 
قابل توجه��ی به ویژه در حوزه ه��ای گارنت، فیروزه 

و عقیق دارد.
فدایی اف��زود: اس��تان کرمان س��الانه ۵۵۰۰ تن 
استخراج س��نگ های قیمتی و نیمه قیمتی دارد و با 
توجه به اهتمام به توس��عه این صنعت، به طور حتم 
ش��کوفا ش��دن این ظرفیت، به ایجاد اشتغال فراگیر 
منجر می ش��ود. وی گفت: اس��تانداری حمایت لازم 
ب��رای اجرای برنامه های ایمیدرو در توس��عه صنعت 
گوهرسنگ ها را خواهد داشت. غریب پور در خصوص 
برنامه های توس��عه ای ایمیدرو در اس��تان قم، گفت: 
اج��رای برنامه های آموزش��ی، س��ازماندهی معادن، 
اکتش��اف و توس��عه زیربناها در اس��تان قم توس��ط 
ایمیدرو انجام خواهد ش��د. وی افزود: »تامین مالی« 
مهم ترین رویکرد این سازمان در توسعه بخش معدن 

در استان قم است.
در ادامه بهرام سرمست، استاندار قم با بیان اینکه 
کمیته گوهرسنگ ها در این استانداری تشکیل شده 
است، گفت: بازار »شمسه قم« محلی است که برای 

تولید و توزیع گوهرسنگ ها تعیین شده است.
سرمست با بیان اینکه این مجموعه دارای ۴۰واحد 
صنف��ی اس��ت، عنوان کرد: از س��وی دیگ��ر احداث 
ش��هرک عقیق در مس��احتی بالغ بر ۵ هکتار توسط 

استانداری پیگیری می شود.

رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با تاکید بر اینکه 
دنیا از اکتش��افات معدنی روباز به عمق حرکت کرده اس��ت، گفت: 
میانگین عمق پوشش اکتشاف ۷۹ متر و این میزان متاسفانه برای 

ایران یک متر است.
به گزارش ایسنا، علیرضا ش��هیدی در بیست و سومین همایش 
انجمن زمین شناس��ی ایران با اش��اره به نقشه زمین شناسی معادن 
کش��ور با تاکید بر اینکه اجداد ما به خوبی می دانس��تند که در چه 
ناحیه ای زندگی می کنند، افزود: از سالیان گذشته اجداد ما با انجام 

فعالیت های معدنکاری نیازهای خود را مرتفع می کردند.
وی ای��ران را یک��ی از قدیمی تری��ن تمدن های دنی��ا در زمینه 
معدنکاری دانس��ت که اقدام به اکتش��افت ذخایری همچون مس، 
آهن، س��رب، جیوه، طلا، فیروزه و آرسنیک کرده است و ادامه داد: 
اکتشاف و ارزیابی منابع معدنی، تهیه نقشه های پایه زمین شناسی، 
پای��ش مخاطرات طبیع��ی و یافت��ن منابع انرژی جدی��د از جمله 

ماموریت های سازمان های زمین شناسی به شمار می رود.
ش��هیدی، شناس��ایی منابع ملی با هدف ایج��اد ارزش افزوده و 
شناس��ایی مخاطرات با هدف جلوگیری از زیان های اجتماعی را از 
ماموریت های س��ازمان زمین شناسی ایران نام برد و ادامه داد: تهیه 
نقش��ه های زمین شناسی در مقیاس یک دویس��ت و پنجاه هزارم، 
انج��ام پروژه های گوناگون اکتش��افات موضوعی در کش��ور، انجام 
۶۴۰هزار کیلومتر خطی اکتش��اف به روش ژئوفیزیک هوایی، تهیه 
اطلس ملی نقشه های ظرفیت مواد معدنی ایران و افزایش ظرفیت 
آنالیز مواد معدنی از ۱۰ هزار نمونه در س��ال به ۵۰ هزار نمونه در 

سال از دستاوردهای این سازمان است.
رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی خاطر نشان کرد: 
بررسی ها نشان می دهد که حدود ۱۰ هزار و ۵۰۰ معدن در کشور 
وجود دارد که حدود ۵۰ درصد آنها غیر فعال هستند و امیدواریم با 
سیاس��ت هایی که در سازمان صنعت، معدن و تجارت در حال اجرا 

است، معادن غیر  فعال به شبکه تولید کشور بازگردد.
وی با تاکید بر اینکه درحال حاضر دنیا به اکتش��اف معادن روباز 
به سمت اکتش��افات معادن زیر زمینی به پیش رفته است، یادآور 
شد: میانگین عمق پوشش اکتشاف ۷۹ متر و این میزان برای ایران 
یک متر است و این عدد ناگواری است، ضمن آنکه عمق اکتشافات 

حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ متری برآورد شده است.
به گفته وی، ۵۰ تا ۷۲ درصد معادن در عمق ۱۰۰ تا ۲۰۰ متری 
قرار دارد و این امر نشان دهنده این واقعیت است که باید اطلاعات 

خود را در زیر سطحی افزایش دهیم.

شهیدی، عدم اکتش��اف بخش عظیمی از ذخایر معدنی، به ثمر 
نرس��یدن ذخایر اندک کش��ف شده و عدم حضور س��رمایه گذاران 
داخلی در بخش اکتش��اف را از چالش ه��ای این بخش عنوان کرد 
و یادآور ش��د: در این راس��تا اق��دام به انجام مطالع��ات ژئوفیزیک 
ب��ه روش هواب��رد کردیم که بر اس��اس برنامه ریزی ها قرار اس��ت 
۲ میلی��ون و ۷۵۰ ه��زار کیلومت��ر خطی برداش��ت داده داش��ته 
 باش��یم ک��ه از ای��ن می��زان ۶۸۰ کیلومت��ر خطی تاکن��ون انجام 

شده است.
رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی با اشاره به 
برنامه ه��ای این س��ازمان تا س��ال ۱۴۰۰، خاطر نش��ان کرد: تهیه 
دانش��نامه زمین شناس��ی ایران به منظور یکپارچه سازی اطلاعات 
موجود زمین شناس��ی از جمله برنامه ه،  ای ما اس��ت ضمن آنکه در 
زمینه پایش مخاطرات زمین ا زجمله سیل، زلزله، فرونشست، گرد 
و غبار، اکتشافات معدنی، تغییر اقلیم اقدام شده و نقشه های آن در 

حال به روز رسانی است.
ش��هیدی، از اج��رای ط��رح جام��ع مطالع��ات زمین شناس��ی 
دریای��ی در این س��ازمان خب��ر داد و ی��ادآور ش��د: در این طرح 
نقش��ه های زمین شناس��ی دریایی، رس��وب شناس��ی، ژئوشیمی 
ژئومورفول��وژی،  زیس��ت محیطی،  آلاینده ه��ای  و  رس��وبی 
نقش��ه های گردش��گری و ژئوپ��ارک در مناطق س��احلی و مناطق 
 دریای��ی خلیج ف��ارس، تنگ��ه هرم��ز و دریای عمان تهی��ه خواهد 

شد.
وی توس��عه ژئوپ��ارک و ژئوتوریس��م را از دیگ��ر برنامه های این 
سازمان تا سال ۱۴۰۰ ذکر کرد و گفت: درحال حاضر ۳۱ ژئوپارک 
در کش��ور ایجاد ش��ده اس��ت، علاوه بر آن راه ان��دازی ۵ ژئوپارک 
»خورس��تان )نفت(«، »طبس«، »لرس��تان )س��یمره(«، »همدان 

)اکباتان(« و »ارس« پیشنهاد شده است.

عقب�ماندگی�ایران�در�اکتشاف�عمقیتسریع�در�توسعه�صنعت�گوهرسنگ�

گروه معدن

س��ال ۸۳ ب��ود ک��ه »ش��رکت س��نگ آهن 
گهرزمین« تاس��یس شد. ش��رکتی که قرار بود 
با بهره برداری از آنومالی س��نگ آهن ش��ماره ۳ 
برای تولید س��الانه ۱۰ میلیون تن کنس��انتره و 
۱۰میلیون تن گندله قدم بردارد. به گزارش ایرنا، 
آن طور که علی اکبر پوریانی، مدیرعامل ش��رکت 
س��نگ آهن گهرزمین می گوید: این ش��رکت در 
منطقه عمومی س��یرجان با ذخایرشناخته شده 
۶۴۳ میلی��ون تن، بزرگترین معدن س��نگ آهن 
روباز کشور و خاورمیانه محسوب می شود. ادامه 

گفت وگو به شرح زیر است: 
و  � ش�رکت  ای�ن  س�ابقه  درخص�وص 

ویژگی های این معدن توضیح دهید؟
به گواه اسناد، اوائل سال های دهه ۱۳۴۰ این 
پهن��ه معدن��ی در ۵۵ کیلومت��ری جنوب غربی 
شهرس��تان س��یرجان، واقع در اس��تان کرمان 
کشف ش��ده ولی عملا اقدامی برای بهره برداری 
انجام نش��ده تا اینکه در نهایت، سال ۸۳ شرکت 
س��نگ آهن گهرزمین به ثبت رسیده است پس 
از آن در دولت ه��ای نه��م و دهم یعنی ازس��ال 
۸۳ تا ۹۲ مقداری باطله ب��رداری صورت گرفته 
وبه علت اختلافاتی که با ایمیدرو وجود داش��ته، 
عملا این معدن در ۹ س��ال با رکود مواجه شده، 
به گونه ای که این ش��رکت درآس��تانه فروپاشی 
قرارگرفته که برخی ازس��هامداران در آن زمان، 
تصمیم به فروش س��هام خ��ود گرفته اند تا این 
ک��ه در ابتدای دولت تدبیر و امی��د، با تغییرات  
مدیریتی و تعامل با نمایندگان مجلس و سازمان 
بازرسی کل کشور، روند فعالیت گهرزمین کاملا 

تغییر پیدا کرد.
این ش�رکت  � درخص�وص س�هامداران 

توضیح دهید؟
س��هامداران این ش��رکت ش��امل ۴ سهامدار 
عمده، یعنی شرکت گل گهربا۲۸.۲۴ درصدسهام، 
شرکت سرمایه گذاری امید-بانک سپه با ۲۵.۸۹ 
درصد سهام، شرکت سرمایه گذاری غدیر شامل: 
بانک ص��ادرات، صندوق بازنشس��تگی نیروهای 
مسلح وابسته به وزارت دفاع وپشتیبانی نیروهای 
مس��لح با۲۱.۱۸درصد وشرکت س��رمایه گذاری 
توسعه معادن وفلزات یعنی صندوق بازنشستگی 
کارکنان فولاد با ۱۸.۸۳ درصد س��هام مالکیت 
دارندکه البته از آبان ۹۷حدود ۵.۸ از س��رجمع 

سهام به مردم واگذار شده است.
در سال های 83 تا 92 چه تعداد نیرو در  �

این شرکت مشغول کار بودند؟
تع��داد نیروی انس��انی این ش��رکت درس��ال 
زم��ان،  آن  ک��ه  ب��ود  نف��ر   ۵۰ ح��دود   ۹۲
مدیرعام��ل وق��ت مجبور بود که هم��ه  ماهه، از 
س��هامداران بخواهد ت��ا ب��رای پرداخت حقوق 
 ای��ن تعداد پرس��نل، قدرالس��هم خ��ود را واریز 

کنند.

درحال حاضر وضعیت نیروی انسانی این  �
شرکت چگونه است؟

مابا همکاری کس��انی که اعتق��اد به مدیریت 
جهادی داش��تند واز طرفی با توجه به تاکیدات 
مقام معظ��م رهبری درخص��وص تولید وایجاد 
اش��تغال وکارآفرینی توانس��تیم تعداد نیروها را 
ازابت��دای س��ال ۹۳ ت��ا ۹۹ از ۵۰ نفربه بیش از 
۷هزارنفر افزایش دهیم. علاوه بر این تعداد ده ها 
ه��زار نفر نیزبه طور غیرمس��تقیم ازخدمات این 

شرکت بهره مند هستند.
آه�ن  � س�نگ  ش�رکت  درحال حاض�ر 

گهرزمی�ن چ�ه جایگاهی درعرص�ه معادن 
ایران دارد و آیا توانس�ته به اهداف تعریف 

شده خود دست پیدا کند؟
ابتدا عرض کنم که ش��رکت س��نگ آهن گهر 
زمی��ن، ب��ا ذخایرش��ناخته ش��ده ۶۴۳ میلیون 
تن بزرگترین معدن س��نگ آهن روبازکش��ور و 

خاورمیانه محسوب می شود.
ای��ن درحال��ی اس��ت ک��ه بعض��ی ازمعادن 
سنگ آهن در دیگر نقاط کشور ذخایر محدودی 
داش��ته یا ذخایرآنها رو به اتمام اس��ت. از این رو 
مع��دن گهرزمین مورد توجه برخی از کس��انی 
که به س��نگ آه��ن نیاز دارند ق��رار گرفته و در 
مواردی سبب شده که حتی گاهی برخی افراد و 
شرکت ها تلاش کنند تا به نوعی، این شرکت را 
در تحت کنترل خ��ود درآورند. همچنین برخی 
رقب��ا که نمی توانن��د برای هزینه های س��نگین 
خود در جریان اس��تخراج و فرآوری سنگ آهن 
توجیه لازم را داش��ته باش��ند به حاشیه س��ازی 
می پردازن��د تا س��رعت کار گهرزمین را کاهش 
دهن��د اما مدیری��ت و کارکنان این ش��رکت با 
همان انگیزه دفاع مقدس تا کنون مقاومت کرده 

و در این راه نیز از حمایت های ریاس��ت محترم 
جمهوری، ریاس��ت محترم کمیسیون اقتصادی 
مجلس و برخی نمایندگان دیگر و نهادهایی که 
برای مقابله با فساد مس��ئولیت دارند، برخوردار 

بوده ایم.
رویکرد و سیاس�ت شما در این 7سالی  �

که مسئولیت این شرکت را برعهده داشتید 
چه بوده است؟

ب��ه ه��ر ح��ال راهب��رد مدیریت��ی گهرزمین 
دردوران مس��ئولیت  بنده برگرفته از درس های 
دوران دف��اع مقدس و براس��اس الگوی مدیریت 
جهادی و ریس��ک پذیر بوده اس��ت. باید بگویم 
که وقتی مس��ئولیت در این شرکت را پذیرفتم 
ش��رکت درحال انحلال بود و قرار بود کارتسویه 
آن انج��ام ش��ود به ط��وری که این ش��رکت در 
لیس��ت س��یاه تمام بانک ها قرارداشت و اموال و 
تجهی��زات آن درگمرک در مع��رض حراج بود. 
ازطرفی ش��رکت میلیاردها تومان بدهی انباشته 
به بانک ها و پیمانکاران داش��ت که خوشبختانه 
دراین مدت با تعام��ل برخی نمایندگان مجلس 
و دول��ت تدبی��ر و امید و س��ایر ارکان مدیریتی 
کش��ور، خصوصا دس��تگاه قضای��ی، گره ها یکی 
پس از دیگری گش��وده شد با تلاش های صورت 
گرفت��ه در ابت��دا موفق ش��دیم ۸۲میلیون دلار 
تجهی��زات راکد درگمرک، که درآس��تانه حراج 
بود را ب��ا ۱۰۰درصد معافی��ت ترخیص نمائیم. 
س��پس کارخانج��ات سنگ ش��کنی رادرمنطقه 
مستقرکردیم و در ادامه آن، بزرگ ترین کارخانه 
خردایش نیز احداث ش��د. یک سال پس ازقبول 
مس��ئولیت نی��ز موفق ش��دیم ب��ه توفیق الهی، 
نخستین کارخانه ۲میلیون تنی تولید کنسانتره 
رابه بهره برداری برس��انیم. علاوه بر آن، با تلاش 

ش��بانه روزی همکارانم، س��ال بعد یعنی درآبان 
۱۳۹۵ خ��ط دوم ۲ میلیون تنی کنس��انتره رابه 
بهره ب��رداری رس��اندیم و همزم��ان، کار احداث 
کارخان��ه ۵ میلی��ون تن��ی گندله س��ازی ک��ه 
یک��ی ازپروژه های بزرگ و مهم کش��وردرحوزه 
س��نگ آهن و ف��ولاد اس��ت، بامش��ارکت ی��ک 
کنسرس��یوم ایرانی-آلمانی آغاز شد که ان شاالله 
به زودی به بهره برداری خواهد رس��ید همچنین 
خط س��وم ۲ میلیون تنی کنسانتره را نیزشروع 
کردیم که درمراحل پایانی قراردارد. قرار اس��ت 
پ��س ازافتتاح ای��ن پروژه ها، ان  ش��اءالله فا زدوم 
ش��امل: یک خ��ط دیگر ۵ میلی��ون تنی گندله 
و ۲خ��ط ۲میلی��ون تن��ی کنس��انتره دیگر هم 
آغازشود، تا ظرفیت تولید به سالیانه ۱۰میلیون 
ت��ن کنس��انتره و ۱۰ میلیون تن گندله برس��د. 
البت��ه گرچه ظرفی��ت اس��می کارخانجات یک 
ودو کنس��انتره در مجم��وع ۴ میلیون تن بوده، 
اما کارگران، کارکنان وپیمانکاران سخت کوش و 
پرتلاش وگهرزمین با کارشبانه روزی و جهادی 
موفق شدند سال گذشته رکورد ۴و نیم میلیون 
تن تولید کنس��انتره را به دس��ت آورند. علاوه بر 
آن رک��ورد بی��ش از ۱۷ میلیون تن اس��تخراج 
س��نگ آهن هم که درتاریخ معدن کاری کش��ور 
بی نظیربوده، به  دس��ت آم��د. همچنین اقدامات 
ارزش��مندی نیز درحوزه بومی س��ازی تجهیزات 
ازطری��ق مهندس��ی معکوس ص��ورت گرفته و 

میلیون ها دلار صرفه جویی ارزی حاصل شد.
درخص�وص مس�ئولیت های اجتماع�ی  �

گهرزمین چه کردید؟
پرداخ��ت  را  گهرزمی��ن  بدهی ه��ای  وقت��ی 
کردیم و به س��ود دهی رسیدیم، ابتدا شرکت را 
ازس��هامی خاص به سهامی عام تبدیل کردیم و 

بلافاصله ۶۱۵ میلیون سهم گوهرزمین درمدت 
بس��یارکوتاهی درآبان ماه ۱۳۹۷ توس��ط مردم 
دربورس و فرابورس خریداری شد و در دو سال 
گذش��ته، ارزش افزوده چند برابری در این مدت 
نصیب سهامداران شد که حتی درشرایط کنونی 
بورس نیز س��هام کگهر، ۲تا ۳ برابر ارزش برخی 
شرکت های مش��ابه درحوزه معدن و استخراج و 
فرآوری سنگ آهن را دارد. سپس بر مبنای ایده 
رزم حس��ینی اس��تاندار وقت کرمان، مسئولیت 
توس��عه وآبادانی شهرس��تان منوج��ان راقبول 
کردیم که این کار، برای نخستین بار در کشورو 
ش��اید درجهان اتفاق افتاده بود که یک شرکت 
صنعتی که س��هامی خاص هم بود، مس��ئولیت 
توسعه و آبادانی یک شهرستان ۶۵ هزار نفری را 
بپذیرد! پیش از ما، تنها بنیاد مستضعفان چنین 
مس��ئولیتی در قلعه گنج پذیرفت��ه بود که یک 
نهاد حکومتی محس��وب می ش��د. در این مدت 
علاوه بر ایجاد صدها ش��غل، هتل گردش��گری 
س��نتی را س��اختیم ک��ه یک��ی از جاذبه ه��ای 
شهرستان است وقلعه تاریخی منوجان رامرمت 
کردیم. از تهران بهترین اس��تادان را به منوجان 
بردیم ودر راس��تای عدالت آموزشی، کلاس های 
کنکور برای دانش آموزان دختر و پسر منوجان 
برگزار کردیم، به طوری که ضریب قبولی دانش 
آموزان با اس��تعداد این شهرس��تان درکنکور ۵ 
برابر شد. ازطرفی کارگاه های آموزشی درزمینه 
مهارت های زندگی، افزای��ش تاب آوری، کنترل 
خشم و استرس را با بهره گیری ازبهترین اساتید 
کشوری درشهرس��تان منوجان، واقع درجنوب 
اس��تان کرمان برگزار کردیم، مراکز ترک اعتیاد 
و بازپ��روری زنان و م��ردان را راه اندازی کردیم 
و همزمان، ب��ه کارحرفه آموزی به بهبودیافتگان 
پرداختی��م و امکانات ومواد اولیه را دراختیارآنها 
گذاش��تیم ودر نهایت نیز برخی محصولات آنها 
رانیز خری��داری کردیم. بخش��ی از توان علمی 
ش��رکت را برای کش��ف پهنه های جدید معدنی 
در جنوب اس��تان کرمان ب��ه کار گرفتیم علاوه 
براین اقدامات، درحاش��یه ش��هر سیرجان یکی 
ازبهتری��ن م��دارس را س��اختیم و درکرمان نیز 
برای نگه��داری و درمان جانب��ازان قطع نخاع، 

آسایشگاهی برای آنها احداث کردیم. 
در زلزل��ه س��رپل ذهاب و س��یل خوزس��تان 
امکان��ات لازم را ب��ه کار گرفتی��م و هر جا و هر 
قدر که توانس��تیم، برای ایفای مس��ئولیت های 

اجتماعی تلاش کردیم. 
همه این اقدامات را هم، با توجه به تحریم های 
ظالمانه، به عنوان یک الزام اخلاقی انجام دادیم. 
البت��ه هنوز کارهای بس��یاری را پیش��رو داریم 
تا دین خ��ود را به مردم و نیازمن��دان ادا کنیم 
وخدمتگزاری خود نس��بت به کش��ور و نظام را 
آن گونه که مقام معظم رهبری فرموده اند به نحو 
مناسبی به انجام رسانده و به اهداف این شرکت 

دست یابیم.

بومی سازی »گهرزمین« از راه مهندسی معکوس
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تسهیل سرمایه گذاری در بخش معدن
درپیامضایتفاهمنامهاتاقمشترکبازرگانیایران-اماراتوخانهمعدنرقممیخورد

برنامه سرمایه گذاری 
 طرح های فناورانه 

در بخش معدن
یکی از ش��تاب دهنده های تخصص��ی حوزه معدن، 
متالورژی و مواد پیش��رفته با همکاری  س��تاد توسعه 
فناوری ه��ای فوتونیک و لیزر معاونت علمی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری اقدام به جذب س��رمایه گذار برای 
طرح ه��ای دارای قابلیت تجاری س��ازی کرده اس��ت. 
به گ��زارش ایس��نا، یک��ی از ش��تاب دهنده ها پس از 
ارزیابی های چند مرحل��ه ای طرح ها و توانمندی های 
ش��رکت های فناور و دانش بنیان فعال در حوزه معدن، 
متال��ورژی و م��واد پیش��رفته، مجموعه  ه��ای دارای 
ظرفیت تجاری س��ازی را پذیرش کرده و مورد حمایت 
قرار داده اس��ت. ستاد توس��عه فناوری های فوتونیک، 
لیزر، مواد پیشرفته و ساخت نیز برای حمایت از فرآیند 
تجاری سازی طرح های فناورانه، از اشخاص حقیقی و 
حقوقی مرتبط با حوزه فعالیت این س��تاد درخواست 
کرد تا در صورت دارا بودن ظرفیت های سرمایه گذاری 
اعلام آمادگ��ی کنن��د. از س��رمایه گذاران علاقه مند 
دارای ظرفی��ت بالق��وه و بالفع��ل برای مش��ارکت در 
سرمایه گذاری طرح های این شتاب دهنده دعوت شده 
اس��ت از طریق تکمیل فرم اولیه اع��لام آمادگی برای 
س��رمایه گذاری در طرح های فناورانه ش��تاب دهنده 
صدرفردا، نس��بت به ارسال فرم و سوابق خود به پست 
الکترونیک info@sadrefarda.com اقدام کنند. 
بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی معاونت علمی، پس 
از بررس��ی و ارزیابی فرم و س��وابق دریافتی در صورت 
تایید اولیه از سوی شتاب دهنده با سرمایه گذار تماس 
گرفته می ش��ود. در ادامه مس��یر با برگزاری جلسات 

مشترک در صورت توافق، همکاری انجام می شود.

منیر حضوری
خبرنگار

تفاهمنامه همکاری اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و امارات و خانه معدن در محل خانه معدن ایران 
ب��ا حضور محمدرضا بهرام��ن رئیس خانه معدن 
ایران، فرش��ید فرزان��گان رئیس اتاق مش��ترک 
بازرگان��ی ایران و ام��ارات و اعضای هیات مدیره 

این دو تشکل بخش خصوصی منعقد شد.
در این مراسم بر همکاری های مشترک در حوزه 
معدن و ایجاد کمیته ای مشترک برای نیازسنجی 
کش��ور امارات و توسعه و تقویت بخش معدن در 
۳ حوزه س��رمایه گذاری، حمل ونقل و تجهیزات 
معدن��ی تاکی��د ش��د. همچنین در این مراس��م 
ظرفیت های کش��ور امارات و تج��ار فعال در این 

منطقه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
 »روزگار معدن« درب��اره اهمیت این تفاهمنامه 
مش��ترک بین ات��اق مش��ترک بازرگان��ی ایران 
و ام��ارات و خانه مع��دن، اه��داف آن و اهمیت 
گسترش روابط با امارات با روسای اتاق مشترک 
ایران و ام��ارات و خانه معدن گفت وگو کرده که 

در زیر می خوانید.

بهره وری از این جهت مورد تاکید قرار می گیرد 
که انج��ام کار را در زمان لازم ب��ا کمترین هزینه 
و امکانات در بهترین ن��وع امکان پذیر می کند. در 
حالی  که معادن ما باید بتوانند با کمترین امکانات، 
حداکثر بهره را کس��ب کنند، متاس��فانه در حال  
حاضر باتوجه به ضعف بهره از فناوری روز و دانش 

کافی نمی توان بهره وری لازم را کسب کرد.  
برای توس��عه بهره وری بای��د بتوانیم با کمترین 
امکانات، س��رمایه، توان و انرژی بیشترین بازدهی 
را کسب کرده و کمترین آسیب را به منابع طبیعی 
وارد کنیم. در این روند باید تولید باطله  را به شدت 
کاه��ش و دس��تاوردهای ماده معدن��ی را افزایش 
دهی��م. یک��ی از عوامل توس��عه به��ره وری جذب 
نیروی انس��انی توانمند اس��ت. به طور قطع نیروی 
انسانی از نظر تصمیم گیری یکی از تاثیرگذارترین 
عوامل بهره وری است. طراحی روش های استخراج 
و اس��تفاده از منابع معدنی ازسوی نیروی انسانی 
انجام می شود و فرد در این روند نقش موثری دارد. 
در حوزه سخت افزار نیز باید گفت تجهیز معدن به 
ماشین آلات معدنی و فناوری روز به نیروی انسانی 

ماهر وابسته است.
باتوج��ه به این م��وارد نقش نیروی انس��انی در 
معادن کوچک بس��یار مهم است. باتوجه به اینکه 
اغلب معادن در کش��ور ما کوچک مقیاس هستند، 
تمرک��ز بر نیروی انس��انی در بازده��ی و بهره وری 
مع��ادن کوچک مقیاس بس��یار تاثیرگ��ذار خواهد 
ب��ود. از طرف دیگر به دلیل اینک��ه فعالیت در این 
نوع معادن بس��یار دشوارتر از معادن بزرگ مقیاس 
است، به نیروی انس��انی مناسب و ماهر نیاز دارد. 
در مع��ادن بزرگ ت��ا حدودی می ت��وان خطاها را 
پوش��ش داد، اما در معادن کوچک با کوچک  ترین 
خط��ا بازدهی به س��رعت کاهش می یاب��د و همه 
چیز مش��خص ش��ده اس��ت. در پایان انتظار دارم 
اقدام های موثری در کش��ور برای رش��د بهره وری 
انجام ش��ود. در این رون��د وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، ایمیدرو و س��ازمان نظام مهندسی معدن 
بر موضوع آموزش تمرکز کرده اند. این س��ازمان ها 
در قالب تفاهمنامه ای که بیش از ۳ س��ال از انعقاد 
آن می گذرد بر توسعه آموزش تاکید داشته اند. در 
واقع برای ارتقای بهره وری نیروی انسانی در حوزه 
معدن، باید آموزش درس��ت و مناسب را در پیش 
گرفت. برای این مهم دوره های رایگانی که سازمان 
نظام مهندسی معدن استان ها در سطح مهندسی 

و کارگری برگزار می کند، بسیار کلیدی است.

یادداشت
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فرشید فرزانگان، رئیس اتاق مشترک ایران و امارات درباره 
اهمیت ای��ن تفاهمنامه به »روزگار مع��دن«  گفت: باتوجه 
به تس��لط خانه معدن بر حوزه اکتشاف، استخراج و فرآوری 
و آش��نایی اتاق ایران و امارات با فع��الان اقتصادی در حوزه 
مع��دن و صنایع معدنی قرار ش��د با امض��ای این تفاهمنامه 
از ظرفیت های مش��ترک دو کشور استفاده شود. رئیس اتاق 
مش��ترک ایران و امارات تصریح کرد: برای این مهم بنا ش��د 
کمیته های تخصصی برای همکاری بیشتر بین اعضای خانه 
معدن و اتاق مش��ترک تشکیل ش��ود. باتوجه به اینکه خانه 
معدن یک تشکل حرفه ای اس��ت، امیدواریم این تفاهمنامه 
به ص��ادرات بیش��تر و توس��عه بخش معدن کش��ور کمک 

کند. فرزانگان در پاس��خ به این سوال که محاسن 
همکاری با کش��ورهای منطقه ب��رای بخش معدن 
ایران چیس��ت، گفت: این کشورها از جمله امارات 
به دلی��ل اینکه به تج��ارت آزاد دسترس��ی دارند، 
می توانند به نوعی مواد اولیه و فناوری را در اختیار 
معدنکاران کشور قرار دهند. از آنجا که امارات هاب 

منطقه نیز به ش��مار می رود، همکاری با این کش��ور موجب 
می شود بتوانیم هر چه بیشتر به اهداف صادراتی دست پیدا 

کنیم.
استقبالازموادمعدنیایران�

رئیس اتاق مش��ترک ایران و ام��ارات تاکید کرد: نزدیکی 

به ب��ازار ای��ران و همچنی��ن ظرفیت ه��ای بکر و 
دست نخورده کش��ور برای کشورهای دیگر جذاب 
 است و می توان در آینده ای نزدیک از این ظرفیت ها 

بهره برداری کرد. 
فرزان��گان با اش��اره ب��ه توانمندی اعض��ای اتاق 
مش��ترک ای��ران و ام��ارات ب��رای ص��ادرات مواد 
معدن��ی گفت: فع��الان اقتص��ادی امارات نس��بت به تامین 
م��واد معدن��ی آلومینیوم، م��س و آهن علاقه مند هس��تند 
و قص��د هم��کاری با ای��ران را دارن��د. امیدواریم ب��ا نتیجه 
انتخاب��ات امریکا و تحول در حوزه بین المللی، زمینه فعالیت 
 و همکاری ه��ای مش��ترک بیش��تر و از محدودیت ه��ا نی��ز 

کاس��ته ش��ود.  او ادامه داد: باتوجه ب��ه ظرفیت های خوب 
معدنی در ایران و نیازس��نجی هایی ک��ه در این حوزه برای 
امارات ش��ده، می ت��وان امیدوار بود با گذر از ش��رایط فعلی 
همکاری های مناسبی در این حوزه آغاز شود. به طور حتم در 
فضایی که به زودی ایجاد می ش��ود، مواد معدنی ایران از بازار 

خوبی برخوردار خواهند شد.
فرزانگان با اش��اره به اهمیت جذب سرمایه گذاران خارجی 
به ایران گفت: برای س��رمایه گذاری در بخش معدن می توان 
از س��رمایه گذاران امارات کمک گرفت. امروز در خانه معدن 
انس��ان های متخصص و مجربی عضو هستند که باید از این 

ظرفیت استفاده کرد.

محمدرض��ا بهرام��ن، رئیس خانه معدن ایران با اش��اره 
ب��ه تمرکز خانه مع��دن بر همکاری با اتاق های مش��ترک 
بازرگانی به »روزگار معدن«  گفت: یکی از سیاس��ت های 
کمیته بین الملل خانه معدن این بوده که مس��ائل و مبانی 
بخش معدن را در ارتباط با اهداف اتاق های مشترک پیش 

ببرد.
 در واقع از آنجا که این اتاق ها پل ارتباطی با کشورهای 
 مختل��ف هس��تند، خانه مع��دن نیز بر آنه��ا تمرکز کرده  

است.
 او ادامه داد: با جلس��ات متعددی که کمیته بین الملل 
ب��ا اتاق های بازرگانی داش��ته، پیش��نهاد تفاهمنامه برای 
برآورده کردن نیاز جامعه صنفی دو طرف با اتاق مشترک 

ایران و امارات مطرح شد.
رئیس خانه معدن ایران با اش��اره ب��ه اینکه هدف خانه 
معدن توس��عه همکاری با اتاق های بازرگانی است، تصریح 
ک��رد: پیش از این نیز کمیته بین الملل خانه معدن با اتاق 
ای��ران و عم��ان تفاهمنامه همکاری منعق��د کرده بود که 
در نتیج��ه آن تعدادی از فعالان معدنی با متخصصان این 

حوزه در عمان ارتباط برقرار کرده اند.
 او درب��اره هدف امض��ای این تفاهمنام��ه گفت: هدف 

م��ا تس��هیل س��رمایه گذاری در بخ��ش معدن، 
تامی��ن تجهی��زات معدن��ی و ح��ل مش��کلات 
حمل ونقل اس��ت. باتوجه به ظرفیتی که امارات 
در ح��وزه حمل ونق��ل دارد و توانمندی اعضای 
اتاق مش��ترک ایران و ام��ارات امیدواریم که این 
 تفاهمنامه منشأ خیر برای کشور و اعضای هر دو 

تشکل باشد.
دنیا،دنیایارتباطاتاست�

بهرامن با اشاره به اهمیت توسعه روابط خارجی و تاثیر 
آن بر کاهش هزینه های اقتصادی کشور گفت: دنیا، دنیای 
ارتباطات اس��ت؛ به  این  ترتیب هرچه بتوان روابط خود را 
با کش��ورهای دیگر پررنگ تر کرد، بهتر می توان هزینه را 
برای معدنکاران کاهش داد. در این روند با شفافیت بیشتر 
و ریس��ک کمتر می ت��وان به اطلاعات کش��ورهای هدف 

دسترسی پیدا کرد.
رئیس خان��ه معدن ایران درباره اهمیت توس��عه روابط 
اقتص��ادی در بخ��ش مع��دن ب��ا ام��ارات گف��ت: امارات 
یک��ی از مهم ترین کش��ورهایی اس��ت که در م��رز آبی ما 
 ق��رار گرفته و خ��ط ارتباطی میان ایران و دنیا ش��ناخته 
می شود.  ایران طی ۱۵ س��ال گذشته بیشترین مراودات 

را از نظ��ر ص��ادرات و واردات ب��ا ای��ن کش��ور 
داش��ته اس��ت؛ از همین رو ام��ارات می تواند به 
یکی از مهم ترین مش��تریان م��واد معدنی ایران 
تبدی��ل ش��ود.  او تصری��ح کرد: اتاق مش��ترک 
ای��ران و ام��ارات می توان��د در ح��ل مش��کلات 
حمل ونق��ل م��واد معدن��ی، خری��د تجهی��زات 
معدنی، ماش��ین آلات و نیز س��رمایه گذاری های مشترک 
 در بخش معدن ب��ه خانه معدن و فعالان بخش خصوصی 

کمک کند.
تامیننیازمعدنکارانداخلی�

بهرام��ن ب��ا بیان اینک��ه ام��ارات می تواند نی��از بخش 
بزرگ��ی از معدنکاران داخلی را تامی��ن کند، تصریح کرد: 
ب��ا اینکه امارات معدن��ی ندارد، می تواند م��واد لازم برای 
توس��عه فرآوری، ماش��ین آلات و ابزارآلات معدنی را برای 

معدنکاران داخلی تامین کند.
 ای��ن کش��ور در واقع پ��ل ارتباط��ی ما با س��ازندگان 
ماش��ین آلات در دنی��ا اس��ت و از آنج��ا که بس��یاری از 
نمایشگاه های بزرگ در امارات برگزار می شوند، این کشور، 
محلی مناس��ب برای تجمع معدنکاران ایرانی نیز به شمار 
می رود.  او ادامه داد: شایس��ته اس��ت معدنکاران با حضور 

خود از نمایش��گاهی که س��ال میلادی جدی��د در امارات 
برگزار خواهد ش��د، استقبال کنند. خانه معدن نیز در این 
نمایشگاه کرسی دارد که ش��رایط آن براساس تفاهمنامه 

جدید با اتاق بازرگانی ایران و امارات فراهم  شده است.
جایخالیارتباطبادنیا�

رئی��س خانه معدن ایران با تاکی��د بر اینکه باید بتوانیم 
با کمترین هزینه نیاز معدن��کاران داخلی را تامین کنیم، 
خاطرنش��ان ک��رد: اگ��ر بتوانیم هرگون��ه ارتباط��ی را با 
کش��ورهای دیگر توسعه دهیم و مس��یرهای سالم را پیدا 
 کنیم، به طور حتم ریسک  را برای فعالان معدنی به حداقل 

می رسانیم. 
او با بیان اینکه جای خالی ارتباط با دنیا در بین فعالان 
معدنی کش��ور احس��اس می ش��ود، تصریح کرد: با اینکه 
بخش معدن در ایران این ظرفیت را دارد که تامین کننده 
مواد اولیه مورد نیاز صنایع در کش��ورهای منطقه باش��د، 
نتوانسته به موفقیت بزرگی در این زمینه دست پیدا کند؛ 
به طور مثال هرچند در تولید س��رامیک آمار خوبی داشته 
و در منطق��ه رتب��ه اول را به خود اختص��اص داده ایم، اما 
نتوانسته ایم آن را به بازار هدف برسانیم و برایش مشتری 

پیدا کنیم.

رض��ا نوری، دبیر کمیت��ه بین الملل خان��ه معدن ایران 
درباره اهمیت انعقاد تفاهمنامه مش��ترک بین اتاق ایران 
و ام��ارات و خانه مع��دن به »روزگار مع��دن« گفت: این 
تفاهمنامه با هدف بهره از ظرفیت های معدنی در کش��ور 
امارات متحده عربی و اس��تفاده از تجربیات ارزنده بخش 
خصوصی ایران در زمینه اکتش��اف، اس��تخراج، فرآوری و 
خدمات فنی- مهندس��ی و همچنین در راستای حمایت 
از فعالان اقتصادی ایران به منظور حضور در عرصه معدنی 
ام��ارات متحده عربی بین اتاق مش��ترک بازرگانی ایران و 

امارات و خانه معدن ایران منعقد شد.
دبیر کمیته بین الملل خانه معدن ایران با اشاره به مسائل 
موردتوجه در این تفاهمنامه ازس��وی اتاق ایران و امارات 
گفت: اطلاع رس��انی درباره پروژه ها، مناقصه ها و پهنه های 
اکتشافی کش��ور امارات به خانه معدن ایران، همکاری در 
اعزام هیات تجاری برای حضور در نمایشگاه ها و مذاکرات 
تجاری فعالان خانه معدنی ایران به کشور امارات به منظور 
ایجاد زنجیره ارزش افزوده و ارائه مشاوره به فعالان اقتصادی 
ایران��ی فعال در ح��وزه معدن به منظور حضور در کش��ور 
 ام��ارات از جمله موارد موردتوجه ازس��وی امارات در این

تفاهمنامه است.
حلمسائلبخشمعدنوصنایعمعدنی�

ن��وری در ادامه از اه��داف خانه معدن ای��ران نیز یاد و 
تصریح کرد: انعکاس مش��کلات معدنکاران کشور به اتاق 
ای��ران و ام��ارات، ارائه گزارش های تخصص��ی از وضعیت 
بخش معدن و صنایع معدنی ایران متناسب با ظرفیت های 
جذب همکاری از کشور امارات، همکاری با اتاق امارات در 
حل مس��ائل بخش معدن و صنایع معدنی مربوط به ایران 
و ام��ارات، جمع آوری اطلاعات، بررس��ی و تحقیق و ارائه 

گزارش های مس��تند درباره چالش ها و ش��ناخت 
نیازه��ا و اولویت های معادن ایران از جمله دلایل 
همکاری دو کش��ور ایران و امارات در نظر گرفته 

 شده است.
دبی��ر کمیته بین المل��ل خانه مع��دن ایران با 
بی��ان اینکه هرچ��ه ارتباط��ات بیش��تری میان 

فع��الان اقتصادی ش��کل بگیرد، راهکاره��ای اجرایی هم 
افزایش خواهد یافت، تصریح کرد: خانه معدن یک تشکل 
فراگیر با نمایندگی های متعدد در تمامی اس��تان ها است 
ک��ه می تواند ب��ا اتاق ایران و امارات هم��کاری کرده و در 
 تس��هیل ارتباطات خارجی و رون��ق بخش معدن گام های 

موثری بردارد. 
او تصریح کرد: همکاری این دو تش��کل موجب تسهیل 
سرمایه گذاری در بخش معدن خواهد شد که در نهایت به 

نفع اقتصاد کشور تمام می شود.
توسعهزیرساختها�

نوری با اش��اره ب��ه اینکه در بح��ث آینده پژوهی نیاز به 
توسعه زیرساخت های کش��ور داریم، تصریح کرد: از آنجا 
که به تدریج باید به توس��عه زیرساخت ها توجه کرد، نقش 
کمیته های تخصصی خانه معدن و نمایندگی های استان ها 

در این زمینه حائز اهمیت است. 
در توسعه دنیای آینده، تمرکز روی درآمدزایی از محل 
مواد معدنی بیشتر است تا درآمدزایی از محل فروش نفت 
و پتروش��یمی؛ در نتیجه باید برای توس��عه همکاری های 
معدنی با دیگر کش��ورها ارتباط برقرار کنیم. در این  راستا 
می توانیم از فرصت اکس��پو ۲۰۲۱ ک��ه در امارات برگزار 

خواهد شد، استفاده کنیم.
دبیر کمیت��ه بین الملل خانه معدن ایران درباره اهمیت 

همکاری اتاق ایران و امارات و خانه معدن تصریح 
کرد: همکاری بین دو تشکل در راستای کمک به 
حضور فعالان حوزه معدن ایران در کشور امارات 
متحده عربی، افزایش صادرات محصولات معدنی 
از طریق امارات و تسهیل سرمایه گذاری و صدور 
خدمات فنی- مهندس��ی بخ��ش معدن و صنایع 
معدنی کش��ور به امارات و همچنین تش��کیل کمیته های 

تخصصی معدن است.
لزوممطالعهبازارها�

ن��وری درباره اهمیت س��رمایه گذاری ای��ران در امارات 
نیز گفت: مطالعه بازارها در حوزه معدن کش��ور امارات و 
ارائه اطلاعات  پایه موردنیاز به شرکت های معدنی موضوع 

مهمی است که امروز شرایط آن فراهم  شده است.
  با معرفی فرصت های صدور خدمات فنی-مهندس��ی و 
سرمایه گذاری در کش��ور امارات به اعضای کمیته معدن، 
مش��ارکت و تس��هیل در تعریف پروژه های توسعه معدنی 
در قالب مشارکت کنسرسیومی میان شرکت های معدنی 
عض��و کمیته و ارائه مش��اوره های تخصص��ی برای حضور 
ش��رکت های معدنی عضو کمیته در ب��ازار امارات متوجه 

می شویم که این تفاهمنامه اهمیت خاصی دارد.
دبی��ر کمیت��ه بین المل��ل خانه مع��دن ای��ران درباره 
اهمیت ش��رکت های معدنی و مزیت آنها برای کشورهای 
منطقه، گفت: کش��ورهای منطقه به ویژه کشورهای حوزه 
خلیج فارس به واس��طه نزدیکی با شرکت های فعال ایرانی 
در ح��وزه صنایع معدنی در قالب مش��اوران، پیمانکاران و 
س��رمایه گذاران می توانند از فرصت صادرات مواد معدنی، 
ارائه خدمات فنی-مهندس��ی شامل اکتش��اف، استخراج 
و ف��رآوری م��واد معدن��ی و همچنی��ن هم��کاری برای 

س��رمایه گذاری در اکتش��اف، بهره برداری و ایجاد زنجیره 
ارزش افزوده استفاده کنند.

 نوری با اش��اره به ش��رایط فعلی تصریح کرد: ایران در 
گذش��ته، یعنی قبل از تحریم ها بخش قابل توجهی از نیاز 
معدن��ی منطقه را تامین می کرد ک��ه آمارهای صادرات و 

واردات کشورهای همسایه موید این امر است.
 امیدواری��م ام��روز با عملیاتی ش��دن ای��ن تفاهمنامه 
مش��ترک  ات��اق  رئی��س  حض��ور  و  هم��کاری  ب��ا  و 
بازرگان��ی ای��ران و ام��ارات و رئی��س خانه مع��دن ایران 
 نق��ش وی��ژه ای ب��رای توس��عه بخ��ش مع��دن ای��ران 

در نظر گرفته شود.

روس��ای اتاق بازرگانی ایران و امارات و خانه معدن 
طی یک تفاهمنامه همکاری مشترک بر لزوم گسترش 
رواب��ط دوجانبه و توس��عه همکاری با ام��ارات تاکید 
کردند. آنها باور دارند از آنجا که دنیا، دنیای ارتباطات 
اس��ت باید با دیگر کش��ورهای منطقه از جمله امارات 

روابط گسترده ای برقرار کرد. 
امارات هاب منطقه اس��ت و همکاری گسترده ای با 
دیگر کشورها دارد، از همین رو می تواند به نیازهای ما 
در بخش معدن از جمله مواد لازم برای فرآوری و تهیه 

ماشین آلات و ابزارآلات کمک کند.
 همچنین روس��ا و اعضای هر دو تش��کل باور دارند 
ک��ه به دلیل اینک��ه امارات معدنی ن��دارد، ایران با دارا 
 ب��ودن ظرفیت ه��ای لازم می تواند به نیاز این کش��ور 

پاسخ دهد.

سخنپایانی...

 راه های رشد 
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تولی��د کاتد مس در 7 ماهه امس��ال با 
رش��د ۶ درصد در مقایسه با مدت مشابه 
پارس��ال به رق��م ۱۶۲ ه��زار و 7۳۰ تن 
رس��ید که توس��ط واحدهای پالایشگاه و 
لیچینگ سرچش��مه و می��دوک کرمان 

تولید شد.
به گزارش ایرن��ا، برپایه داده های مورد 
بررسی واحدهای یاد ش��ده، تولید واحد 
لیچینگ مس میدوک در 7 ماهه امسال 
به رقم ۵۸ هزار و ۶۶۰ تن رسید که رشد 
۱۴ درصدی را نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ثبت کرد.
ضم��ن اینکه مس می��دوک در بخش 
پالایش��گاه در مهرم��اه با رق��م ۸ هزار و 
۲7۶ت��ن در مقایس��ه ب��ا ماه مش��ابه در 
س��ال ۹۸ افزایش ۸ درصدی داش��ت که 

بیشترین رشد را ثبت کرد.
رشد��۱۲درصدی�آند��

آمارهای مورد بررس��ی گویای آن است 
که در دوره این گزارش، تولید مس اند به 
رقم ۲۰۵ هزار و ۱۱۰ تن رسید که نسبت 
ب��ه 7 ماه��ه ابتدایی پارس��ال ۱۲درصد 

افزایش بازدهی را نشان می دهد.
مهرماه ۹۹ واحدهای مس سرچشمه و 
خاتون آباد )کرمان( ۲۵ هزار و ۵7۴تن اند 
تولید کردند که در مقایس��ه با ماه مشابه 

سال گذشته ۳۲ درصد رشد دارد.

گذر�تولید�کنسانتره�مس�از�رقم���
۷0۶.8 هزار�تن�

تولید کنس��انتره مس در دوره 7 ماهه 
امس��ال ب��ه رق��م 7۰۶ ه��زار و ۸۱۶تن 
رس��ید ک��ه در مقایس��ه با مدت مش��ابه 
 س��ال ۹۸ افزای��ش ۲ درص��دی نش��ان 

می دهد. 
این ام��ر حاص��ل عملک��رد واحدهای 
تغلیظ مس میدوک، سونگون )آذربایجان 
شرقی(، سرچشمه، چهل کوره ) سیستان 
و بلوچستان(، مزرعه )آذربایجان شرقی( 

و ۵۰۰ تنی بود.
می��زان کنس��انتره م��س تولی��دی در 
م��ورد  واحده��ای  در  امس��ال  مهرم��اه 
بررس��ی حاک��ی از تولی��د ۱۰7 ه��زار و 
۱۹۲ ت��ن اس��ت ک��ه در مقایس��ه با ماه 
 مش��ابه پارسال رش��د ۵ درصدی را ثبت 

کرد.
7ماهه امسال ۱۰۲ میلیون و ۹۱۶ هزار 
تن سنگ مس از معادن مربوطه استخراج 
ش��د که نس��بت ب��ه برنام��ه پیش بینی 
 ش��ده برای امس��ال افزای��ش ۳درصدی 

دارد.
همچنین تولید کات��د مس در ۶ ماهه 
امس��ال افزون بر ۱۳۹ ه��زار و ۸۹۹ تن 
بود که نس��بت به مدت مش��ابه سال ۹۸ 

افزایش ۶ درصدی داشت.

نایب رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد گفت: با بخش��نامه 
و دس��تور نمی توان کاری کرد که آب س��ربالا برود! مس��ائل 
اقتص��ادی این گونه اس��ت که با بخش��نامه و دس��تور تغییر 
نمی کند و تا وقتی که با این نگرش به مس��ائل اقتصادی نگاه 
می کنیم و فکر می کنیم می ش��ود ب��رای قیمت ها هم قانون 

وضع کرد و بخشنامه داد؛ ما به نتیجه نمی رسیم.
به��ادر احرامیان در گفت وگو با ایراس��ین در رابطه با طرح 
مجلس برای ب��ازار فولاد گفت: جمع بن��دی نظرات انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد پیرامون طرح »توس��عه و تولید پایدار 
ف��ولاد با رویکرد اصلاح سیاس��ت های تنظیم ب��ازار« که در 
کمیس��یون صنایع و معادن مجلس ش��ورای اسلامی تنظیم 
ش��ده است؛ همان ایرادات ۶ گانه ای است که جناب سبحانی 

در نامه ای به اکبری تالار پش��تی، رئیس محترم کمیس��یون 
صنایع و معادن مجلس ش��ورای اسلامی مطرح کردند و باید 

این موارد اصلاح شود.
احرامیان به مشکل اساس��ی قیمت گذاری در بخش فولاد 
یعنی نگاه دس��توری و بخش��نامه ای اش��اره کرد و افزود: با 
بخشنامه و دس��تور نمی توان کاری کرد که آب سربالا برود! 
مسائل اقتصادی اینگونه است که با بخشنامه و دستور تغییر 
نمی کند و تا وقتی که با این نگرش به مس��ائل اقتصادی نگاه 
می کنیم و فکر می کنیم می ش��ود ب��رای قیمت ها هم قانون 

وضع کرد و بخشنامه داد؛ ما به نتیجه نمی رسیم.
نایب رئی��س انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ب��ه تاثیر وضع 
مالی��ات و عوارض ب��ر ص��ادرات محصولات فولادی اش��اره 

ک��رد و گفت: وض��ع مالیات و عوارض بر صادرات مش��کلات 
بزرگ��ی ب��رای کل زنجیره فولاد ایجاد خواه��د کرد و انگیزه 
س��رمایه گذاری را پایین می آورد و گرفت��ن مالیت و عوارض 
با این روش��ی ک��ه در طرح مجلس مطرح ش��ده اس��ت در 
هیچ جای دنیا مرس��وم نیس��ت، وقتی کل صادات کش��ور از 
مالیات معاف اس��ت اینکه بخواهیم مالیات یک بخش خاص 
را به این ترتیب برداریم بی س��ابقه است، شاید در کشورهای 
دیگر برای همه محصولات صادراتی مالیات وضع شده باشد، 
 ام��ا اینک��ه فقط برای ی��ک بخش خاص مالیات وضع ش��ود 

بی سابقه است.
نماینده رس��ته نورد در هیات مدیره انجمن فولاد در مورد 
علت ورود مجل��س و دولت به بحث تنظیم بازار فولاد گفت: 

علت ورود را باید از مجلس و دستگاه های دولتی پرسید ولی 
به نظر من دوس��تان مشکلات را می بینند و می خواهند یک 
کار مفی��د و تاثیرگذاری انجام دهند، ولی راه درس��تی را در 
پیش نگرفته اند، چراکه بیش از ۲ س��ال و نیم اس��ت که از 
بحث قیمت گذاری می گذرد و باید ببینیم آیا توانس��ته است 
کمکی به تنظی��م بازار و اصلاح قیمت ه��ا بکند یا خیر. این 
موضوع را نه فقط در بازار فولاد که در بحث مس��کن، خودرو 
و کالاهای دیگر هم مش��اهده می کنی��م و من متوجه اصرار 
این دوس��تان در بحث قیمت گذاری دستوری نمی شوم. اگر 
قیمت گذاری دستوری نتیجه داده است ادامه دهیم ولی اگر 
غیر از این باش��د یک هزینه ای به کارخانه ها تحمیل ش��ده و 

هیچ فایده ای برای مصرف کننده نداشته است.

مدیرعام��ل ش��رکت ف��ولاد غدیر نی ری��ز گفت: 
تولیدکنندگان آهن اس��فنجی برای تأمین برخی از 
قطعات یدکی خود و اس��تمرار فرآیند تولید، به ارز 
نیاز دارند و از آنجا ک��ه دولت اولویت ها و نیازهای 
ارزی مهمی دارد که باید ابتدا به آنها پاس��خ دهد، 
ض��رورت دارد تا ب��رای ش��رکت های تولیدکننده 
آهن اسفنجی س��همیه  صادرات درنظر گرفته شود 
ک��ه بتوانند بخش��ی از فروش خ��ود را به صادرات 
اختصاص دهند و ارز مورد نیاز خود را تأمین کنند.

علیرضا زاهدیان به چی��لان گفت: اهتمام دولت 
درحال حاض��ر عدم افزایش قیمت ها اس��ت و لازمه 
کنت��رل ت��ورم هم این اس��ت که نرخ اج��زای نرخ 
تمام ش��ده افزایش پیدا نکند تا نرخ محصولات بالا 
نرود. با این حال، درحال حاضر تولیدکنندگان آهن 
اسفنجی با افزایش نرخ اجزای نرخ تمام شده روبه رو 

هستند.
وی افزود: درحال حاضر ش��اهد آن هس��تیم که 
نرخ حمل ونقل مواد اولیه افزایش شدیدی را تجربه 
کرده است که این امر هزینه تولید را بالا برده است.

تولیدکنن�دگان��� ارز� تأمی�ن� مس�ئله�
آهن�اسفنجی

مدیرعامل ش��رکت فولاد غدیر نی ریز خاطرنشان 
کرد: تولیدکنندگان آهن اس��فنجی به بومی سازی 
روی آورده اند و در قالب نهضت ساخت داخل، سعی 
کرده ان��د ارزبری فرآیند تولی��د را کاهش دهند. با 
این وجود، شکی نیس��ت که همچنان باید بخشی 
از قطع��ات یدکی از خارج تأمین ش��ود و س��اخت 

داخل برخی از قطعات ممکن است به گذشت زمان 
نیاز داش��ته باشد. برای اس��تمرار تولید، واحدهای 
تولیدکننده آهن اس��فنجی باید به ارز دسترس��ی 
داشته باشند تا بتوانند قطعات یدکی موردنیاز خود 

را تأمین کنند.
وی ادام��ه داد: از آن ج��ا که کش��ور در ش��رایط 
وی��ژه تحریم��ی ق��رار دارد، دول��ت ممکن اس��ت 
اولویت ه��ای بالات��ری داش��ته باش��د و تأمین نیاز 
ارزی تولیدکنن��دگان آهن اس��فنجی ب��رای دولت 
اولویت نداشته باش��د. لذا باید برای تولیدکنندگان 
آهن اسفنجی س��همیه صادرات لحاظ شود تا آنها 
بتوانند بخش��ی از محصولات خ��ود را در بازارهای 
صادراتی به فروش برس��انند و ارز موردنیاز خود را 

تأمین کنند.
تصمیم�گیری�ها،�ثبات�داشته�باشد��

زاهدی��ان خاطرنش��ان کرد: نکت��ه مهم در بحث 
صادرات این است که تصمیم گیری ها و سیاست ها 
باید ثبات داش��ته باش��د. در ش��رایط موجود، پیدا 
کردن مش��تری خارجی کار دشواری است و نباید 
با بخشنامه های متعدد و خلق الساعه شرایطی ایجاد 
ش��ود که بازارهای صادراتی از دست بروند. با ثبات 
در مقررات و سیاس��ت ها می توان ش��رایطی ایجاد 
کرد که تولیدکنندگان آهن اسفنجی خود ارز مورد 

نیازشان را تأمین کنند.
ن�رخ��� تثبی�ت� ن�رخ�گندل�ه،� افزای�ش�

آهن�اسفنجی
مدیرعامل شرکت فولاد غدیر نی ریز در مورد نرخ 

خرید گندله و حاش��یه سود واحدهای تولیدکننده 
آهن اسفنجی عنوان کرد: نرخ خرید گندله به تدریج 
افزای��ش یافته و در س��ال های اخیر از ۲۱.۵ درصد 
میانگی��ن ۳ ماه��ه ش��مش ف��ولاد خوزس��تان به 
۲۳.۵درصد ش��مش فولاد خوزستان رسیده است. 
تازه این افزایش نرخ رس��می است و به عنوان مثال 
ش��رکت فولاد غدی��ر نی ریز که ۳۵ درصد س��هام 
آن متعل��ق به ایمیدرو و ۶۵ درص��د آن متعلق به 
شرکت سرمایه گذاری غدیر است، نتوانسته بیش از 
۵۰درصد گندله مورد نیاز خود را با این نرخ رسمی 

خریداری کند.
زاهدیان ادام��ه داد: درحال حاضر، ما گندله را با 
نرخ ۲۵ تا ۲7 درصد ش��مش فولادی خوزس��تان 
و بی��ش از نرخ مص��وب خری��داری می کنیم، این 
در حالی اس��ت ک��ه نرخ آهن اس��فنجی در همان 
۵۰درصد شمش فولاد خوزستان تثبیت شده است. 
افزای��ش ن��رخ گندله و تثبیت و کنت��رل نرخ آهن 
اسفنجی باعث شده تا حاشیه سود تولیدکنندگان 
آهن اس��فنجی کاهش یابد. وی تأکید کرد: معضل 
افزایش نرخ گندله و تثبیت نرخ آهن اسفنجی باید 
حل ش��ود تا واحدهای تولیدکننده آهن اس��فنجی 
بتوانند س��ود منطقی و منصفانه خود را در راستای 
پیشبرد طرح های توسعه ای خود مورد استفاده قرار 
دهند. ح��ل این معضل برای ایج��اد توازن قیمتی 
در زنجی��ره ف��ولاد نی��ز اهمیت حیات��ی دارد و در 
سیاس��ت گذاری های مربوط به زنجیره فولاد حتما 

باید به این موضوع مهم توجه ویژه شود.

تولید�کاتد�مس�به��1۶2.۷هزار�تن�رسید

نایب�رئیس�انجمن�تولیدکنندگان�فولاد:�

مسائل�اقتصادی�با�بخشنامه�و�دستور�تغییر�نمی�کند

تولیدکنندگان�آهن�اسفنجی�نیازمند�صادرات�

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: کارخانه سیمان به 
تولید کنندگان مسکن و س��ازندگان که سیمان تناژ پایین 

نیاز دارند به صورت مستقیم سیمان عرضه می کند.
به گزارش ایلنا، سیدمحس��ن دهنوی در حاش��یه بازدید 
از کارخانه س��یمان تهران در جمع خبرنگاران با اش��اره به 
وضعی��ت فعالیت این کارخانه گفت: این مجتمع به تنهایی 
۱۳ درصد س��یمان کش��ور را تامین می کند و نقش بسیار 
مهمی در ای��ن زمینه دارد البته در کن��ار مباحث تولیدی 
و کم��ک به ساخت وس��از در تهران و کل کش��ور، کارخانه 

سیمان تهران مسائل زیست محیطی نیز دارد.

وی ادام��ه داد: در جلس��ه ای که با اعض��ای هیات مدیره 
الزام��ات و اقدام��ات  س��یمان ته��ران داش��تیم درب��اره 
زیست محیطی که باید انجام شود، گفت وگو و صحبت شد. 
همچنین در بازدید از خطوط تولید درباره قیمت گذاری در 

بازار گفت وگو شد.
دهن��وی اف��زود: متاس��فانه در چن��د ماه گذش��ته نرخ 
س��یمان نوس��اناتی داشته است و باعث ش��ده سازندگان و 
دست اندرکاران پروژه های عمرانی آسیب ببینند و قرار شد 
مدیریت س��یمان ته��ران کمک بکند و ای��ن کمک به این 
شکل باشد که ش��رکت به صورت مستقیم خرده فروشی و 

فروش س��یمان با تن های پایین نیز داشته باشد. وی ادامه 
داد: از مدیری��ت س��یمان تهران تقاضا کردی��م که با توجه 
ب��ه اینکه این کارخانه در جنوب تهران واقع ش��ده اس��ت، 
ب��ه مس��ائل فرهنگی-اجتماعی منطقه نی��ز توجه ویژه ای 
بکن��د و این منطقه به عنوان یکی از مناطق محروم نیاز به 
زیرساخت های آموزشی و فرهنگی بیشتری دارد و قرار شد 

هیات مدیره و مدیرعامل کمک بیشتری بکنند.
دهنوی همچنین در پاس��خ به س��والی ب��ه ایلنا پیرامون 
نق��ش عوامل ف��روش در افزایش نرخ س��یمان گفت: نرخ 
سیمان در در کارخانه نرخ مصوب است. مشکلی که وجود 

دارد در سیس��تم توزیع و عرضه است که دلال ها سیمان را 
به نرخ مصوب از در کارخانه تهیه می کنند اما به نرخ بسیار 
بیش��تری به دس��ت مصرف کننده واقعی می رسد و قرار شد 
که کارخانه س��یمان به تولید کنندگان مسکن و سازندگان 
که سیمان تناژ پایین نیاز دارند به صورت مستقیم سیمان 
عرضه کند و اگر کس��ی نی��از به س��یمان دارد می تواند با 
کامیون به کارخانه س��یمان تهران مراجعه کند و به صورت 
مس��تقیم سیمان مورد نیاز خود را با نرخ مصوب تهیه کند 
و همین مس��ئله باعث می شود تا انحصار از بین برود و نرخ 

در بازار تنظیم شود.

سیستم توزیع سیمان باید اصلاح شود
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دو نماینده مجلس ش��ورای اسلامی در بازدید از 
مجتمع ذوب آهن اصفهان و دیدار با مدیرعامل این 
مجتمع فولادی، بر ضرورت عرضه کل زنجیره فولاد 
در ب��ورس کالا تاکی��د کردند و ران��ت را تنها نتیجه 

قیمت گذاری دستوری دانستند.
 ب��ه گ��زارش چی��لان ؛ مصطفی طاه��ری، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن و مجتبی رضاخواه، عضو 
کمیس��یون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
ب��ا حضور در ذوب آهن اصفهان ضمن بازدید از خط 
تولید، با مسئولان این شرکت درباره مسائل زنجیره 
فولاد کش��ور، به بحث و گفت وگو پرداخته و بر لزوم 
عرضه کل محصولات زنجیره فولاد در بورس تاکید 

کردند.
نف�ع��� ب�ه� دس�توری� قیمت�گ�ذاری�

مصرف�کننده�نیست
منصور یزدی زاده، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
در حاش��یه بازدید ۲ تن از نمایندگان مجلس از این 
ش��رکت اظهارکرد: بورس کالا ب��ه خوبی می تواند 
ایجاد ش��فافیت کند اما قیمت گذاری دستوری، نه 
تنها به نفع مصرف کننده نیس��ت، بلکه ایجاد رانت 

می کند.
وی همچنین گفت: صادرات برای صنایع فولادی 
به ویژه ذوب آهن اصفهان، که ارز مورد نیاز خود را از 
این طریق تامین می کند، بسیار حیاتی است، ضمن 
اینکه تولید فولاد کش��ور مازاد بر نیاز داخل است و 
تامین ارز در شرایط تحریم های ظالمانه، برای کشور 

ضرورت بسیار دارد.
یزدی زاده گفت: ذوب  آهن اصفهان تنها ش��رکت 
بزرگ فولادی کش��ور است که از ش��یوه کوره بلند 

اس��تفاده می کند، ش��یوه ای که بیش از ۹۰ درصد 
فولاد دنیا را ش��امل می شود، به همین دلیل صدای 
این ش��رکت ش��نیده نش��ده و مش��کلات آن دیده 

نمی شود.
وی افزود: ب��ورس کالا به خوب��ی می تواند ایجاد 
ش��فافیت کند اما قیمت گذاری دستوری، نه تنها به 
نفع مصرف کننده نیست، بلکه ایجاد رانت می کند.

مدیرعامل ذوب آه��ن اصفهان با تاکید بر اجرای 
کامل تعهدات این شرکت جهت عرضه محصولات 
در ب��ورس کالا و تامی��ن نی��از داخ��ل، اظهارکرد: 
ص��ادرات ب��رای صنایع فولادی به وی��ژه ذوب آهن 
اصفهان، که ارز مورد نیاز خود را از این طریق تامین 
می کند، بسیار حیاتی است، ضمن اینکه تولید فولاد 
کشور مازاد بر نیاز داخل است و تامین ارز در شرایط 

تحریم های ظالمانه، برای کش��ور ضرورت بس��یار 
دارد. ی��زدی زاده اظهارکرد: ص��ادرات محصولات 
ب��ا ارزش افزوده بالا، ارزآوری خوبی برای کش��ور به 
دنبال دارد و این امر مستلزم تامین مواد اولیه است.

وی اف��زود: ذوب آهن اصفهان به جهت اس��تفاده 
از ش��یوه کوره بلن��د در تولید فولاد برخلاف س��ایر 
واحدهای فولادی کش��ور از یارانه انرژی برخوردار 
نیس��ت. در واقع هزینه مواد اولیه و انرژی برای این 
ش��رکت مطابق قیمت های جهانی اس��ت و این امر 

رقابت را برای ذوب آهن اصفهان سخت می کند.
تاکی�د�مجلس�ب�ر�عرض�ه�کل�زنجیره���

فولاد�در�بورس�کالا
مصطفی طاه��ری،  نماینده، مردم زنجان و طارم 
در حاش��یه این بازدید گف��ت: طرحی در خصوص 

س��اماندهی عرضه محصولات زنجیره فولاد کشور 
در مجلس مطرح اس��ت که جلسات متعددی برای 
آن در کمیس��یون صنایع و معادن و با حضور دست 
اندرکاران صنعت فولاد کش��ور برگزار ش��ده است. 
در این راس��تا ت��لاش می کنیم از طری��ق بازدید از 
صنای��ع فولادی همچون ذوب آهن و فولاد مبارکه، 
نظرات کارشناس��ان این صنعت را جویا ش��ویم و از 
نزدیک مس��ائل فولادسازان را بررس��ی کنیم. وی 
اف��زود: این ط��رح مجلس ب��رای قیمت گ��ذاری و 
نحوه عرضه در زنجیره فولاد به منظور س��اماندهی 
ب��ازار ای��ن محصولات اس��ت. یک��ی از بخش های 
مه��م این طرح، ام��کان رصد ک��ردن ورود و خروج 
م��واد اولیه و محصولات فولادی در بازار اس��ت. این 
عضو کمیس��یون صنایع و معادن اظهارکرد: تلاش 

مجلس این است که صنایع فولادی از طریق عرضه 
در ب��ورس کالا، ابت��دا نیاز داخ��ل را تامین نمایند و 
مازاد آن صادرات ش��ود. این ام��ر هم موجب تامین 
بازار داخل ش��ده و هم مانع خام فروش��ی مواد اولیه 
می گ��ردد و درنهایت ایجاد ارزش اف��زوده را در پی 
دارد. طاهری افزود: متاسفانه برخلاف شرکت هایی 
مانن��د ذوب آهن که عرضه مناس��بی در بورس کالا 
دارن��د، برخی واحدها در زنجی��ره فولاد که ملزم به 
عرضه در بورس کالا هس��تند، تنها ۳۰ درصد تعهد 

خود را اجرا کرده اند و این امر باید اصلاح شود.
شاهد�سوداگری�در�بازار�فولاد�هستیم��

مجتب��ی رضاخ��واه، نماینده ته��ران در مجلس 
شورای اس��لامی نیز در حاش��یه این بازدید گفت: 
ذوب آهن اصفهان پیشکس��وت صنعت فولاد است 
و نظرات مس��ئولان آن در این حوزه اهمیت ویژه ای 
دارد و لذا در بررس��ی شرایط زنجیره فولاد از نظرات 
این کارشناس��ان به��ره گرفتیم.وی اف��زود: هدف 
مجلس از تهیه طرحی برای رفع مش��کلات زنجیره 
فولاد، انتف��اع تولید کننده و مصرف کننده و کاهش 
نقش س��وداگران اس��ت. در واقع باید، ضمن حفظ 
سودآوری مناسب برای تولیدکنندگان، محصولات 
فولادی با نرخ مناسب به دست مصرف کننده برسد.
ای��ن نماینده مجلس اظهارکرد: ب��ه دلیل تغییرات 
نرخ ارز، متاس��فانه شاهد س��وداگری در بازار فولاد 
هستیم که موجب شده نفعی به تولید کننده نرسد و 
مصرف کننده تحت فشار قرار گیرد. عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس ش��ورای اسلامی بر ضرورت 
حضور کل زنجیره ف��ولاد در بورس کالا تاکید کرد 
و افزود: برای حل مش��کلات این زنجیره، باید تمام 
جزییات مدنظر قرار گیرد و شرایط کلیه بخش های 

این زنجیره بررسی شود.

رانت، نتیجه قیمت گذاری دستوری فولاد
در حمایت از فولاد مبارکه 
باید نگاه ملی داشته باشیم

حسین رجایی، نماینده مردم شهرستان لنجان در 
مجلس با بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه اصفهان، 
با حمید رضا عظیمیان مدیرعامل این ش��رکت دیدار 
کرد و در خصوص لزوم و اهمیت برقراری آرامش در 
بازار فولاد، دس��تیابی ب��ه بهترین راهکارهای تحویل 
محص��ولات فولادی ب��ه مصرف کنن��دگان واقعی و 
پای��داری تأمی��ن مواد اولی��ه موردنیاز فولادس��ازان 

گفت وگو کرد. 
به گ��زارش روابط عمومی ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
حس��ین رجایی گفت: امروز توفیقی به  دس��ت آمد تا 
از نزدیک شاهد مجاهدت های کارکنان فولاد باشیم؛ 
آن هم در شرایطی که تحریم ها، محدودیت ها و بعضا 
برخی بی مهری ها بیش از هر زمان دیگر موجب وارد 
آمدن فش��ار به صنایع کش��ور از جمله صنعت فولاد 
شده، اما می بینیم که تمامی خطوط تولید این شرکت 
به خوبی در حال کار است. وی عملکرد سودجویان در 
شرایط فعلی اقتصادی کشور را تقبیح کرد و گفت: در 
موضوع عرضه و تقاضا مباحث زیادی ازجمله عملکرد 
سازمان بازرسی، تعزیرات، بهین یاب و عرضه محصول 
در بورس مطرح اس��ت. بسیاری از دوستان در زمینه 
عرضه و تقاضا بیش��تر دغدغه تنظیم ب��ازار را دارند، 
ام��ا قطعا در این میان متخلفانی نیز هس��تند که هم 
ب��ه بازار و هم به تولید ضرب��ه می زنند؛ بنابراین باید 
با ارائه و به کارگیری راهکارهای عملیاتی به ش��رایط 
موج��ود سروس��امان داد. درعین ح��ال ب��رای اینکه 
فولادس��ازان داخلی با مش��کلات بیشتر و جدی تری 
مواج��ه نش��وند، بای��د در حوزه معدن و س��نگ آهن 
موردنی��از خود در حاش��یه امن ق��رار گیرند و به نظر 
می رسد س��رمایه گذاری در حوزه اکتشافات و معدن 
راهکار معقولی برای این منظور باش��د. نباید فراموش 
کرد که عملکرد س��ودجویان هم به ضرر تولیدکننده 
و هم به ضرر مصرف کننده واقعی است. از این رو باید 
با هم��کاری تولیدکنندگان و قانون گذاران مجلس و 
البته دولت دست این سود جویان هرچه زودتر کوتاه 
ش��ود. حمید رضا عظیمیان، مدیرعامل فولاد مبارکه 
اصفهان نیز در جریان این دیدار ضمن تشریح عملکرد 
فولاد مبارکه اصفهان در امس��ال و طرح های توسعه 
پیش روی این شرکت گفت: با اجرایی شدن ۲ پروژه 
بزرگ نورد گرم ش��ماره۲ و طرح مدیریت هوش��مند 
فولاد مبارکه، این شرکت سهم بسزایی در تولید فولاد 
کش��ور خواهد داشت. عظیمیان با بیان اینکه اجرای 
نورد گرم ش��ماره ۲ فولاد مبارکه اصفهان در راستای 
منافع ملی است خاطرنشان کرد: در صورت احداث و 
بهره برداری از خط نورد گرم ش��ماره ۲ فولاد مبارکه 
اصفهان تمامی محدودیت های موجود در بازار فولاد 
کش��ور و نیاز نوردکاران به کلی برطرف خواهد ش��د. 
وی از داخلی سازی بیش از ۵۴ درصد تجهیزات خط 
نورد گرم ش��ماره ۲ به عنوان یکی از مزیت های اصلی 
ای��ن فرآیند نامبرد و گفت: با این رویکرد دانش فنی 
س��اخت ارتقا خواهد یافت و فرصت های زیادی برای 
اش��تغالزایی و به کارگیری دانش فنی جوانان داخلی 
فراهم خواهد ش��د. به خاطر داش��ته باشیم اگر نورد 
گرم ش��ماره ۲ اجرا ش��ود ظرفیت ورق این کارخانه 
۲برابر خواهد شد و ازآنجاکه کل نیاز کشور۸ میلیون 
است، در این صورت ظرفیت های صادرات و ارزآوری 
نی��ز افزای��ش خواهد یاف��ت. همچنین ب��ا عنایت به 
اینکه درحال حاضر در ف��ولاد مبارکه حداکثر عرض 
ورق ه��ای تولیدی ۱.۸۵۰ میلی متر اس��ت، با اجرای 
نورد گرم ش��ماره ۲، قابلی��ت تولید ورق های عریض 
تا ۲.۱۰۰ میلی متر و بدنه خودروهای شاسی بلند نیز 
فراهم خواهد شد. در این راستا از دولت و نمایندگان 
محت��رم مجل��س انتظار م��ی رود از اج��رای هرچه 
س��ریع تر ای��ن پروژه ملی حمایت کنن��د. مدیرعامل 
فولاد مبارکه اصفهان در ادامه افزود: درحال حاضر در 
صنایع کشور س��ازمانی وجود ندارد که به طور کامل 
ب��ا فناوری دیجیتال و فناوری نس��ل چهارم مدیریت 
شود. با پیاده سازی این طرح در فولاد مبارکه اصفهان 
ضمن کاهش دخالت افراد در تولید، بهره وری نیروی 
 انس��انی و تولی��د کارخانه افزای��ش قابل ملاحظه ای

خواهد یافت. 
عظیمیان خاطرنش��ان ک��رد: درحال حاضر بیش 
از ۱۵۰۰ کارخان��ه و خ��ط تولی��د ازجمل��ه صنایع 
خودروس��ازی، تولیدکنندگان لول��ه و پروفیل و... در 
پایین دس��ت فولاد مبارکه اصفه��ان، محصولات این 
ش��رکت را به محص��ولات نهایی تبدی��ل می کنند و 

به دست مصرف کننده می رسانند. 
بنابرای��ن ت��داوم تولید در این زنجی��ره از اهمیت 
خاصی برخوردار اس��ت. ضمن اینکه از ش��مش های 
تولی��دی فولاد مبارک��ه اصفهان با هم��کاری فولاد 
اکس��ین در پروژه ه��ای مل��ی مانن��د انتق��ال نفت 
گوره به جاس��ک اس��تفاده می ش��ود. بنابراین از هر 
 حی��ث بای��د به ف��ولاد مبارک��ه اصفهان ن��گاه ملی 

داشته باشیم.
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بر اس��اس پیش بینی های انجام شده توسط واحدهای ذوب 
ژاپن، تولید مس این کشور در 6 ماهه مالی دوم منتهی به ماه 
مارس در مقایس��ه با دوره مشابه سال گذشته، با۲/۱  درصد 
افزایش به ۷۸۵ هزار و ۱۹۲ تن خواهد رس��ید. تولید بیشتر 

فلزات اساسی دیگر نیز افزایش خواهد یافت.
به گزارش مس پرس، بزرگ ترین کمپانی تولیدکننده مس 
ژاپ��ن، Pan Pacific Copper، پیش بینی می کند کندی 

تقاضای داخلی با سفارش ها شدید چین جبران شود.

رویترز به نقل از سخنگوی این کمپانی گفت، انتظار می رود 
تقاض��ای صادراتی متعادل باش��د، زیرا اقتص��اد چین به طور 
مداوم در حال بهبود اس��ت. اما از طرف دیگر، تقاضای داخلی 

ژاپن در نیمه دوم ضعیف باقی خواهد ماند.
پیش بینی می ش��ود تولید محصولات مسی کارشده در این 
سال مالی،  ۱۵/6درصد کاهش یابد و به کمترین میزان خود 
از س��ال ۱۹۷۵ برسد. همچنین، حجم محموله های صادراتی 
س��یم های الکتریکی نیز با ۱۰/۸ درصد کاهش مواجه خواهد 

شد که دلیل عمده آن اختلال در فعالیت های اقتصادی ناشی 
از بحران ویروس کرونا است. پیش بینی می شود میزان تولید 
روی نیز در ش��ش ماهه دوم س��ال مالی با  6/۱درصد رش��د 
نس��بت به دوره مش��ابه س��ال قبل، به ۲6۲ هزار و ۹۹۰ تن 
افزایش یابد، تولید س��رب با  ۲/۹درصد افزایش به ۹۷ هزار و 
66۸ ت��ن، تولید فرونیکل با ۲ درصد رش��د به ۷ هزار و ۲۰۰ 
تن و تولید نیکل بدون تغییر در محدوده ۲۹ هزار و ۹۰۰ تن 

قرار داشته باشد.

نرخ زغال سنگ استرالیا ۵ تا ۷ دلار افت داشته آخرین نرخ 
۱۰۵ تا ۱۱۰ دلار هر تن فوب ثبت ش��ده اس��ت که به دلیل 
اختلالات ایجاد شده در بازار چین به عنوان یکی از خریداران 

اصلی آن بوده است.
 ب��ه گزارش فولاد ایران، خبر جدید ش��نیده ش��ده که به 
فولادسازان چینی اعلام شده محموله های زغال سنگی که از 

6 نوامبر به بعد از استرالیا وارد چین شوند ترخیص نخواهند 
ش��د. عرضه کننده های استرالیایی تلاش کردند مازاد خود را 
به کش��ورهای دیگر به ویژه هند که از مش��تریان بزرگ آن 

است بفروشند. 
مشتریان چینی نیز در این بین به دنبال ممنوعیت واردات 
از اس��ترالیا و محدودی��ت عرضه داخلی، به دنب��ال خرید از 

مناب��ع دیگر بوده اند. اخیرا محموله هایی از امریکا و کانادا در 
قیمت های ۱۳۷ و ۱۴۸ دلار هر تن سی اف آر خریداری شده 

است. 
انتظار می رود واردات زغال سنگ از مغولستان هم با توجه 
به کاه��ش ۵۰ درصدی تعرفه صادرات��ی آن به چین از اول 

ژانویه ۲۰۲۱ افزایش یابد.

پیش بینی افزایش تولید مس ژاپن

تنش چین و استرالیا بر سر واردات زغال سنگ 

افقروشنپیشرویکامودیتیها
وضعیت بازار فلزات اساسی پس از انتخابات آمریکا بررسی شد

مرضیه احقاقی
گروه معدن

ای��الات متحده بزرگ ترین اقتص��اد جهان را در 
اختی��ار دارد، ش��اید به همین دلیل نیز بس��یاری 
از بازاره��ای مالی طی هفته های گذش��ته به روند 
انتخابات این کش��ور چشم دوخته بودند. در میان 
خی��ل عظیم بازارهای مالی، کالایی و س��رمایه ای، 
بورس فلزات لندن روی خوش به انتخاب جو بایدن 
به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده نش��ان داد. بر 
همین اس��اس نیز با تقویت انتخاب بایدن به عنوان 
رئیس جمهور این کشور تا پایان مسیر قطعی شدن 
نتیجه این انتخابات، ش��اهد رشد قیمت بسیاری از 
فلزات بودیم. بورس فلزات لندن مرجعی رس��می و 
بین المللی است که قیمت فلزات پایه در آن کشف 
می شود. بررسی روند قیمتی ۳ فلز مهم و پرمصرف 
)آلومینیوم، مس و روی( در بازار بورس فلزات لندن 
حکایت از استقبال این محصولات از انتخاب بایدن 

به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده دارد. 
قیمت ها متاثر از سیاست �

ب��ه گ��زارش »روزگار مع��دن«  قیم��ت فلزات 
یادش��ده در بالاترین س��طح خود از ابتدای امسال 
میلادی قرار دارد. نمودار ۱ قیمت فلزات یادش��ده 
را از ابتدای ماه نوامبر نش��ان می دهد. همانطور که 
در این نمودار مش��اهده می شود، قیمت محصولات 
یادش��ده از ابت��دای نوامبر در مس��یر صعودی قرار 
گرفته اس��ت. بخ��ش قابل توجهی از این رش��د را 
می ت��وان به پیش بینی ه��ا مبنی بر برتری بایدن بر 
ترام��پ در انتخابات ایالات متحده نس��بت داد. با 
همین اس��تدلال ش��اهد روند کاهشی قیمت ها در 
روز چه��ارم نوامبر بودیم، چراک��ه نتیجه انتخابات 
در این روز به س��مت انتخاب ترامپ پیش می رفت. 
بازاره��ای جهانی نیز به س��رعت از این روند تاثیر 
پذیرفتند. تا جایی که قیمت مس ظرف همین روز 
۴۳ دلار ب��ه ازای ه��ر تن کاهش یاف��ت. آلومینیوم 
و روی نی��ز هرک��دام به ترتیب اف��ت ۱۴ دلاری را 
تجرب��ه کردن��د. هرچند ای��ن روند مان��دگار نبود. 
یعنی با پیش رفتن شمارش آرا و گردش معاملات 
سیاسی به س��مت بایدن، قیمت ها دوباره صعودی 
ش��دند. این رش��د برای مس به ش��دت قابل توجه 
ب��ود. ت��ا جایی که نرخ ف��روش آن در بورس فلزات 
لندن فقط ظرف ۲ روز، ۱۹۰ دلار رش��د داش��ت. 
روی نی��ز افزایش قیم��ت 6۷ دلاری را تجربه کرد. 
آلومینی��وم نیز افزای��ش ۱۴.۵ دلاری را از آن خود 
کرد.  نمودار ۲ نیز میانگین قیمتی ۳ فلز مورد بحث 
را از ابتدای امسال تاکنون نشان می دهد. همانطور 
که در این نمودار مش��اهده می شود میانگین روند 
قیمتی طی ماه های گذش��ته افزایش یافته اس��ت. 
البت��ه هنوز در ابتدای ماه نوامبر قرار داریم اما باید 
اذعان کرد که قیمت ها طی ماه های گذش��ته رشد 
قابل توجهی داش��ته اند. دلای��ل متعددی برای این 
اس��تقبال ب��ا آغوش باز یاد می ش��ود. ازجمله آنکه 
سیاس��ت های دونال��د ترامپ طی حدود ۴ س��ال 
گذش��ته، محدودیت های بس��یاری را برای فعالان 
صنای��ع معدن��ی ایجاد ک��رده اس��ت. ترامپ طی 
سال های گذشته محدودیت ها متعددی را در مسیر 
تجارت محصولات صنایع معدنی از فلزات اساس��ی 
ت��ا فولاد و محصولات وابس��ته ب��ه آن ایجاد کرده 
اس��ت؛ بنابراین بخشی از رشد قیمت ها را می توان 
به امیدواری برای تغییر ش��رایط نسبت داد. علاوه 
بر این دولت ترامپ طرحی مش��خص برای توسعه 
زیرساخت های این کشور اجرایی نکرده و در همین 

حال برنامه ای نیز برای توسعه این زیرساخت ها در 
دستور کار نداشت.

در همی��ن حال از بایدن دموکرات انتظار می رود 
در مسیر میانه تری پیش برود. بر همین اساس نیز 
بسیاری از فعالان بازار به تعدیل یا حذف تعرفه های 
اعمالی بر فلزات اساسی و در تجارت این محصولات 
امیدوار شده اند. در چنین شرایطی رشد قیمتی نیز 
دور از انتظار نیس��ت. البته دولت جدید با مش��کل 
ش��یوع گس��ترده کرونا روبه رو است و بدون تردید 
اولوی��ت نخس��ت خ��ود را بر کنترل ای��ن ویروس 
متمرکز می کند. همین موضوع نیز از سرعت بهبود 

عملکرد اقتصادی این کشور می کاهد.
ع��لاوه بر این، باید خاطرنش��ان ک��رد جو بایدن 
توس��عه پروژه های زیرس��اختی را در دس��تور کار 
دارد؛ بنابرای��ن امید به رش��د تقاض��ا برای مصرف 
انواع محصولات صنایع معدنی از جمله آلومینیوم، 
مس، نیکل، فولاد و.... ازسوی ایالات متحده، شدت 

گرفته اس��ت. همین موضوع نیز زمینه ساز رشد در 
قیمت محصولات در بورس فلزات لندن بوده است.

رشد قیمت ادامه دارد  �
در ادامه باید خاطرنشان کرد طی ماه های گذشته 
و با شیوع ویروس کووید ۱۹ در سطح جهانی، بازار 
بس��یاری از فلزات اساس��ی با کمبود تقاضا و رکود 
روبه رو شد. درنتیجه شاهد افت قابل توجه قیمت ها 
بودیم. هرچند با گذشت زمان و در سایه تمهیدات 
اقتصادی دولت های بزرگ، دوباره قیمت ها به روند 
صع��ودی بازگش��تند. بنابراین برخ��ی فعالان بازار 
اعتق��اد دارند با توجه ب��ه حمایت هایی که تاکنون 
از رش��د مصرف فلزات اساس��ی شکل گرفته، نباید 
منتظ��ر کاه��ش قیمت این محص��ولات در بورس 
فلزات لندن باش��یم. در همین ح��ال عده دیگری 
تاکی��د دارند این ب��ازار افت خ��ود را طی ماه های 
ابتدایی س��ال پشت سر گذاش��ته و اکنون قیمت ها 
وارد فاز صعودی ش��ده اند. در همی��ن حال انتظار 

م��ی رود این روند رو به رش��د قیمتی در بلندمدت 
نیز ادامه داشته باشد.

در ادام��ه بای��د خاطرنش��ان کرد حض��ور بایدن 
در جایگاه ریاس��ت جمهوری ای��الات متحده نوید 
بازگشت آرامش را به بسیاری از روابط تجاری میان 
این کش��ور و سایر کشورها می دهد. طی سال های 
گذش��ته شاهد تشدید تنش میان امریکا و بسیاری 
از کش��ورها و ش��روع جنگ های تجاری متعددی 
بودی��م. اکن��ون ای��ن امید می رود ک��ه جنگ های 
تجاری یادش��ده متوقف شوند. این آرامش می تواند 
زمینه رشد اقتصادی امریکا را فراهم کند، در نتیجه 

امید می رود رشد قیمتی یادشده ادامه دار باشد.
امیدوار به حذف تعرفه ها �

ترام��پ ب��ا ه��دف حمای��ت از صنایع ف��ولاد و 
آلومینی��وم ایالات متحده، تعرفه هایی را بر واردات 
محصولات این صنایع اعمال کرد. از آنجاکه ایالات 
متح��ده نی��ز در رده بزرگ تری��ن واردکنن��دگان 
عملک��رد  دارد،  ق��رار  فل��زی  معدن��ی  صنای��ع 
 تولیدکنندگان این صنایع را در س��ایر نقاط جهان 

متاثر کرد. 
ضمن آنکه روابط تجاری میان بسیاری کشورها 
را تی��ره و تار کرد؛ بنابراین بخش��ی از روی خوش 
بازارهای فلزات اساس��ی به تغییر رئیس جمهوری 
این کش��ور را می توان به امید آنها برای تغییر این 

دس��ت سیاست ها نس��بت داد. هرچند باید یادآور 
ش��د نمی توان انتظار خروج س��ریع از این تعرفه ها 
را داش��ت. به ویژه که انتظ��ار می رود رئیس جمهور 
جدید به دنبال جذب نظر اکثریت مردم خود باشد. 
طبیعی اس��ت که تغییر ناگهانی این دست تعرفه ها 
ب��ا موج اعتراض��ات صنعتگران این کش��ور روبه رو 
می شود؛ بنابراین ش��اید هم اقدامات دیگری برای 
بهب��ود روابط تجاری در ای��ن صنایع تدارک دیده 
شود. هرچه باشد باید به بهبود شرایط امیدوار بود.

سخن پایانی �
تغیی��ر دولت و پیروزی نام��زد حزب دموکرات؛ 
یعنی جو بای��دن در انتخابات ایالات متحده، بازار 
فلزات اساسی را در بورس فلزات لندن متاثر کرد. 
قیمت ها ب��ه این تغییر روی خوش نش��ان دادند. 
بخ��ش عظیم��ی از ای��ن اس��تقبال را می توان به 
سیاس��ت های انقباضی دولت ترامپ نس��بت داد، 
گویی فعالان بازار به تغییر این دس��ت سیاست ها 

امیدوار شدند. 
هرچند تغییرات با س��رعت اجرایی نمی ش��وند 
اما گویی انتظ��ارات از اثرگذاری ویژه ای بر بازارها 
برخوردار هستند. بر همین اساس نیز شاهد روند 
صعودی قیمت ها بودیم. جالب تر آنکه پیش بینی ها 
حکایت از آن دارد که این روند صعودی در آینده 

نیز حفظ خواهد شد.  

طی سال های گذشته شاهد تشدید تنش میان امریکا 
و بسیاری از کشورها و شروع جنگ های تجاری متعددی 
بودیم. اکنون این امید می رود جنگ های تجاری یادشده 

متوقف شوند 

 رشد نرخ سنگ آهن 
در چین

رونق بازار ساخت وساز و افزایش چشمگیر تقاضا 
موجب شده نرخ سنگ آهن در بازار چین بالا برود. 
آخرین متوس��ط ن��رخ ب��ازار ۱۲۱.۷۵دلار هر 
تن س��ی اف آر ثبت ش��د ک��ه ۳.۴درصد نس��بت 
ب��ه جمع��ه اخی��ر رش��د داش��ته و ۳۲درص��د 
ب��الا  تاکن��ون  می��لادی  امس��ال  ابت��دای   از 
رفته اس��ت. به گ��زارش فولاد ایران، آمار نش��ان 
می ده��د واردات س��نگ آهن به چی��ن در اکتبر 
۱۵درص��د نس��بت ب��ه مدت مش��ابه س��ال قبل 
رش��د داش��ته ۱۰6.۷میلیون تن ثبت شده است.  
در ۱۰م��اه گذش��ته از س��ال۲۰۲۰ نی��ز واردات 
سنگ آهن به چین ۱۱.۲درصد رشد سالانه داشته 
۹۷۵.۲میلیون تن شده اس��ت.  بدین ترتیب کل 
آمار واردات سال ۲۰۲۰ حداقل ۱.۰6۹میلیارد تن 
خواهد ش��د که تنها کمی از رکورد س��ال ۲۰۱۷ 
ک��ه ۱.۰۷۵ میلی��ارد تن ش��ده بود کمتر اس��ت.  
همچنین میزان موجودی س��نگ آهن بنادر چین 
نیز ۱۲۹ میلیون تن شده است که 6هفته متوالی 

رشد داشته است.

بازار بیلت ترکیه رو به بالا
قیم��ت بیل��ت در ب��ازار ترکی��ه صع��ودی بود. 
افزای��ش نرخ قراضه و محدودی��ت عرضه مقاطع، 
نرخ بیل��ت را بالا برد. نرخ بیل��ت در بازار داخلی 
از ۴۲۰ ت��ا ۴۲۵دلار به ۴۳۵ تا ۴۴۰ دلار هر تن 
درب کارخانه رس��یده و در ب��ازار صادرات ترکیه 
نی��ز نرخ بیل��ت از ۴۲۵ دلار به ۴۳۵ تا ۴۴۰ دلار 
هر تن فوب بهبود داش��ت. به گزارش فولاد ایران، 
از طرف��ی رون��ق بازارهای جهانی مقاط��ع نیز به 
عرضه کنندگان سی ای اس این فرصت را داده نرخ 
بیلت پیش��نهادی خود ب��ه ترکیه را بالا نگه دارند 
و آخرین نرخ ۴۳۰ تا ۴۴۰دلار هر تن س��ی اف آر 
شنیده شده درحالی که خریداران ترکیه به دنبال 

۴۱۵ تا ۴۲۵ دلار هر تن سی اف آر بودند.

 اسلب سی ای اس 
رو به بهبود

عرضه کنن��دگان اس��لب س��ی ای اس با رش��د 
ن��رخ ورق در ترکی��ه و رش��د تقاض��ای چین به 
دنب��ال تثبیت قیمت ه��ای خود هس��تند. صادر 
کننده ه��ا قیمت های پیش��نهادی را بالا برده اند و 
 امیدوارن��د قراردادهای جدید با رش��د نرخ نهایی 
ش��ود.  ب��ه گ��زارش ف��ولاد ای��ران، مذاکراتی با 
خری��داران چینی در ۴۷۵ دلار هر تن س��ی اف آر 
مع��ادل ۴6۵ دلار هر تن فوب در جریان اس��ت. 
نرخ رای��ج در بازار چین ۴۷۰ تا ۴۷۵ دلار هر تن 
س��ی اف آر اس��ت و انتظار می رود روزهای آتی با 
توج��ه به افزایش تمایل به خری��د قیمت ها بالاتر 
هم برود. با توجه به اینکه در ترکیه میلگرد بالای 
۴۵۰دلار شده و نرخ محصولات فولادی بالاست و 
سنگ آهن وارداتی در چین هم صعودی است بازار 

اسلب نیز صعودی خواهد بود.

 آخرین
 تحولات بازار ورق

در ویتنام نرخ ورق گرم وارداتی با نهایی ش��دن 
معاملات جدی��د با چینی ها بالا رف��ت. ورق گرم 
چی��ن از ۵۴۰ ت��ا ۵۴۵ دلار هر تن س��ی اف آر به 
۵۵۰ تا ۵۵۵ دلار رس��یده اس��ت. البته معاملات 
اخی��ر در ۵۳۰ ت��ا ۵۳۵ دلار ه��ر تن س��ی اف آر 
نهایی ش��ده اند که تا 6 دلار رشد هفتگی داشت. 
 ی��ک محموله نیز در ۵۴۲ دلار هر تن س��ی اف آر 
خری��داری ش��د.به گزارش ف��ولاد ای��ران، عرضه 
دنب��ال  ب��ه  ه��م  ترکی��ه  در  ورق  کننده ه��ای 
ف��روش در ۵۳۰ ت��ا ۵۴۰ دلار ه��ر ت��ن درب 
کارخان��ه در ب��ازار داخل��ی هس��تند در حال��ی 
نهای��ی  دلار   ۵۲۰ در  خرید ه��ا  آخری��ن   ک��ه 
شده بود. روسیه ورق گرم پیشنهادی به ترکیه را 
از ۴۸۰ت��ا ۴۸۵ دلار به ۴۹۵ تا ۵۰۰ دلار هر تن 
فوب دریای س��یاه معادل ۵۱۰ تا ۵۱۵ دلارهرتن 
سی اف آر ترکیه رساند.  ورق گرم روسیه در ویتنام 
هم ۵۱۰ دلار هر تن س��ی اف آر است. پیشنهادات 
جدید ورق گرم اوکراین هم ۳۰ دلار رش��د داشته 

است.

روی خط خبر
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رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمان گفت: 
شورای معادن این استان حوزه محدوده های معدنی غیرفعال 
دارای اعتبار و فاقد اعتبار و مزایده ای را تعیین تکلیف می کند.
به گزارش ایرنا، مهدی حس��ینی نژاد در هفتمین نشس��ت 
ش��ورای معادن اس��تان کرمان افزود: تعیین تکلیف معادن و 
محدوده های غیرفعال دس��تورالعمل رزم حسینی در ابتدای 

عهده دار شدن سمت وزیر صنعت، معدن و تجارت، بود.
وی اظهار کرد: بند ۹ این دستورالعمل معادن را موظف به 
فعال ش��دن کرده و در غیر این صورت شورای معادن نسبت 

به تعیین تکلیف آنان اقدام می کند.
دبیر ش��ورای معادن اس��تان کرمان از تمامی بهره برداران 
معدنی استان کرمان درخواست کرد که به دنبال فعال کردن 
معادن خود باش��ند یا مش��کلات پیش بینی نشده و خارج از 

توان خود را گزارش کنند.

وی ادام��ه داد: س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
کرم��ان در غیر این صورت از طریق ش��ورای معادن نس��بت 
به تعیی��ن تکلیف این معادن و ایجاد زیرس��اخت برای ورود 
سرمایه گذاران جدید اقدام می کند زیرا عمل در جهت رشد و 
توسعه استان کرمان ازجمله سیاست های استان و در اولویت 

فعالیت ه��ا قرار دارد. وی با اش��اره به وج��ود ۲ هزار محدوده 
مزایده ای در استان کرمان گفت: باید در خصوص فعال شدن 
نزدیک به ۲۰۰ معدن در اس��تان یا تعیین تکلیف و پرداخت 

حقوق دولتی آنان اقدام کرد.
مصوبات�هفتمین�نشست�شورای�معادن�کرمان��

حس��ینی نژاد اضافه کرد: هفتمین نشس��ت شورای معادن 
اس��تان کرمان با 5 دس��تور کار به صورت ویژه برگزار شد که 
4مورد مربوط به معدن کاران بود که در این نشست برای رفع 

مشکلات شان تصمیماتی اتخاذ شد.
وی افزود: مشکلاتی در زمینه ضوابط، مقررات، بخشنامه ها 
و آیین نامه ه��ای بین دس��تگاه های مختلف وج��ود دارد که 
این بخش��نامه ها بعضا منج��ر به ایجاد س��دهایی پیش روی 
سرمایه گذاران شده لذا مقرر شد که در نشست آینده شورای 
معادن گ��زارش کاملی از آخرین وضعی��ت قوانین و مقررات 

معدنی بیاوریم. دبیر ش��ورای معادن استان کرمان ادامه داد: 
ب��ا وجود مقررات و اختیارات ش��ورای معادن اس��تان کرمان 
بحث های ایمنی، تعیین تکلیف محدوده های ثبت ش��ده و در 
نهایت برای اصلاح بخشی از بخشنامه ها گزارشی به این شورا 

ارائه شود.
وی تصری��ح ک��رد: بخ��ش از مس��ائل ایمن��ی معدن های 
زغالس��نگ و سایر معادن را در ش��ورای معادن استان کرمان 
دنبال می کنیم و بخشی از زیرساخت ها و بودجه ایجاد مرکز 
امداد و نجات در کرمان تخصیص داده شد و از مابقی اقدامات 

از محل وزارت صنعت، معدن و تجارت پیگیری می شود.
حسینی نژاد با اش��اره به پیگیری کمیسیون کارگری برای 
تامین اعتبار معادن زغال سنگ و معدن مس چهارگنبد گفت: 
ب��ا دادن معافیت به واحده��ا و صنایع معدن��ی و معدنی در 

راستای رفع مشکلات ایمنی آن اقدام می شود.

رئی��س اداره صنعت، معدن وتجارت اهر با اش��اره به اینکه 
شهرس��تان اهر در ابعاد اقتصادی دارای یک شهرک صنعتی 
و ناحی��ه صنعتی با چالش های فراوان اس��ت، گفت: مجموع 
واحدهای صنعتی دارای پروانه بهره برداری در شهرستان اهر 

۳۸ مورد و اشتغال ۳۹۸ نفر است.
به گزارش تس��نیم، س��یروس زاهدی فر از ص��دور پروانه ی 
فعالیت ب��رای ۲۷ معدن مختلف در شهرس��تان اهر خبر داد 
و اف��زود: از این تعداد مع��ادن دارای پروانه فعالیت، ۱۳ واحد 
معدنی شهرستان اهر فعال بوده و ۱4 واحد غیرفعال هستند.
وی ب��ا ذکر اینک��ه معادن فعال شهرس��تان اهر عملا برای 
5۲۰ نف��ر اش��تغال زایی داش��ته اس��ت، گفت: متاس��فانه به 
دلی��ل ناهماهنگی ه��ا از بدو شناس��ایی معادن تا ب��ه امروز؛ 
ام��کان مطالعه و شناس��ایی مع��ادن شهرس��تان اهر وجود 
نداش��ت، اخی��را ب��ا پیگیری های نماین��ده اه��ر و هریس و 
 فرمان��دار اه��ر؛ معادنی که غصب ش��ده بودن��د را به تحرک 

درآورده اند.
زاهدی فر تصری��ح کرد: درحال حاضر م��واد اولیه از معدن 
آهن جوبند شهرس��تان اهر برداشت و جهت تولید سیمان به 
تبریز منتقل می ش��ود و تنها عایدی که مردم شهرستان اهر 

از معدن آهن جوبند می برند؛ »تخریب محیط زیست، نابودی 
منابع و فرسودگی راه های مواصلاتی« است و برای جلوگیری 
از آسیب های زیست محیطی و بهره وری از معادن به نفع مردم 
اهر می بایس��ت برخی فرآیندهای بهره وری از مواد معدنی در 

محل این معدن احداث شود.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اهر؛ احداث 
سنگ ش��کن و تعبیه دس��تگاه س��ایش تا تولید پ��ودر مواد 
اولیه و آکس��ید آهن را در معدن آهن جوبند شهرس��تان اهر 
ضروری دانس��ت، گفت: اگر فرآیندهای تولید مواد معدنی در 
معدن آهن جوبند ایجاد ش��ود، قطع��ا برای بیش از ۱۰۰ نفر 
اشتغال ایجاد می شود، این در حالی است که منابع معدنی از 
شهرس��تان اهر خارج و مردم این شهرستان هیچ گونه عایدی 

از این معدن نمی برند.
وی بابی��ان اینک��ه ش��رکت م��س آذربایجان ب��رای تولید 
آهک م��ورد نیاز مجتمع مس س��ونگون در شهرس��تان اهر 
کارخان��ه و معدن آه��ک هیدرات��ه احداث می کن��د، گفت: 
ق��رار بود ک��ه کارخانه آه��ک هیدرات��ه شهرس��تان اهر در 
مهرماه امس��ال ب��ه بهره برداری برس��د، منتها ای��ن کارخانه 
در ش��رایط فعلی ب��ه درد مردم اه��ر نمی خ��ورد حتما باید 

مدی��ران م��س؛ صنایع پایین دس��تی آهک هیدرات��ه نیز در 
شهرس��تان اهر ایج��اد کنند که یکی از صنایع پایین دس��تی 
آهک هیدراته، »کارخانه س��ولفات کلس��یم« است که تولید 
 ای��ن ماده می تواند م��واد اولیه تولید مواد ش��وینده را تامین 

کند.
زاهدی ف��ر اضاف��ه کرد: اگ��ر بخواهیم مثلث توس��عه برای 
شهرس��تان اه��ر لحاظ کنی��م؛ ضل��ع اول »صنای��ع فرش، 
گردشگری و صنایع دستی«؛ ضلع دوم »ایجاد صنایع تبدیلی 
دامی، کش��اورزی و محصولات وابسته« و ضلع سوم »صنایع 
معدنی« را ش��امل می شود و خوشبختانه با احداث واحدهای 

گردش��گری که اخیرا ش��اهد آن بودی��م نویدبخش آینده ای 
درخشان و توسعه اقتصادی شهرستان اهر است.

رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان اهر با تاکید 
بر اینکه نگاه مقام معظم رهبری در رابطه با »جهش تولید«؛ 
ایجاد اقتصاد مس��تقل مبتنی بر تولی��دات درون زا و برون نگر 
اس��ت، گفت: متاس��فانه با وج��ود ذخایر غنی م��واد معدنی 
مس، طلا و نقره در شهرس��تان اه��ر؛ هیچ گونه بهره ای برای 
مردم اهر ندارد و سیاس��تی که نماینده م��ردم اهر و هریس 
و فرمان��دار شهرس��تان در ای��ن خص��وص دارند این اس��ت 
 ک��ه بای��د منافع مردم اه��ر از ذخایر غنی م��س، طلا و نقره 

تامین شود.
وی تصریح کرد: وقتی برای واحد تولیدی یا صنعتی مجوز 
فعالیت صادر می ش��ود در زمینه قانون هوای پاک؛ یکس��ری 
ضواب��ط س��ختگیرانه ای از ط��رف مجموع��ه اداره حفاظ��ت 
محیط زیس��ت اعم��ال می ش��ود و این مهم موجب ش��ده تا 
روند توس��عه واحدهای تولیدی و صنعتی و معدنی کوچک با 
مشکل مواجه شوند، ازاین رو اگر بتوانیم تسهیلات کم بهره به 
واحده��ای کوچک ارائه دهیم قطعا تولیدکنندگان دلگرم تر و 

امیدوارتر خواهند شد.

معادن�غیرفعال�کرمان�تعیین�تکلیف�می�شود

رئیس�اداره�صنعت،�معدن�وتجارت�اهر:�

معادن�ارسباران�بدون�صنایع�پایین�دستی�منفعتی�ندارد��

مس و آینده درخشان سیستان  و بلوچستان
گروه معدن

اس��تان سیستان  و بلوچستان از جمله مناطق 
مه��م معدن��ی ایران محس��وب می ش��ود که در 
صورت اکتشاف، استخراج، بهره برداری و فرآوری 
این نعمت خدادادی رونق و توسعه جنوب شرق 
کش��ور را رقم خواه��د زد که خوش��بختانه در 
س��ال های اخیر این مهم مورد توجه جدی قرار 

گرفته است.
ب��ه گزارش ایرنا، نمی توان هیچ س��رزمینی را 
قاطعانه پیش��گام ش��ناخت و به کارگیری مس 
دانست اما این را می دانیم سیستان و بلوچستان 
روی کمربند فل��زی و معدنی جهان قرار گرفته 
و با داش��تن ذخایر مس، کرومیت، منگنز، سرب 
و روی، قلع، تنگس��تن، طلا و کانس��ارهای غیر 
فلزی، دارای ظرفیت ه��ای کم نظیری در بخش 

معدن است.
صنعت�معدن�در�سیستان��و�بلوچستان��

سیس��تان و بلوچس��تان از منظ��ر س��اختار 
زمین شناس��ی خاس��تگاه مناس��بی برای انواع 
مواد معدنی اس��ت تاریخ معادن این اس��تان به 
کوره ه��ای قدیم��ی ذوب فلزات و س��رباره های 
مع��دن مس چهل کوره در ناحیه گراغه و معادن 
متروکه مس بین خارس��تان و بیدس��تر و دامنه 
ک��وه تفت��ان باز می گ��ردد. می توان گفت س��ن 
معدنکاری در چهل کوره سال های ۲۲۸ تا 44۸ 

پس از میلاد مسیح است.
این تاریخچه نش��ان از یک قدمت طولانی در 
حوزه معادن مس در سیستان و بلوچستان است 
و کل ذخایر مس شناس��ایی شده در این استان 
تا کنون به بیش  از ۱۸ میلیون تن رسیده است.

جایگاه�مس�در�سیستان��و�بلوچستان��
داوود ش��هرکی، رئیس سازمان صنعت، معدن 
وتجارت با بیان اینکه فلز استراتژیک مس بخش 
عمده ای از مش��کلات حوزه صنعت در کشور را 
به دوش می کش��د، گفت: بخش معدن می تواند 
یکی از بخش های پیشران و مهم در اقتصاد این 
اس��تان باش��د به طوری که با متحول شدن این 
بخش س��ایر بخش های صنعتی و اقتصادی این 

استان نیز فعال می شود.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن وتج��ارت 
سیستان  و بلوچس��تان در ادامه به ظرفیت های 
معدن م��س منطقه تمین میرجاوه اش��اره کرد 
و اف��زود: معدن م��س تمین با س��رمایه گذاری 
4۸میلیارد ری��ال، اش��تغالزایی ۱۰ نفر از مردم 

منطقه را به همراه داشته است.
شهرکی ادامه داد: این معدن در ۱4۰کیلومتری 
جنوب شرق زاهدان قرار دارد و استخراج رسمی 
س��الانه از آن بر اس��اس پروانه بهره برداری یک 
هزار تن اس��ت. وی بیان کرد: 4۲ هزار مترمربع 
حفاری برای اکتش��اف در محدوده جنگنجا این 
اس��تان انجام و 4۰۰ میلیون تن ذخیره مس در 

این منطقه شناسایی شده است.

کارخانه�فرآوری؛�چرخه�تکمیل�کننده���
توسعه�معادن

با نگاهی به دهه های گذش��ته دیده می ش��ود 
که در فاصله زمانی س��ال های ۱۳۰۰ تا ۱۳4۰ 
شمس��ی، بیش��تر فعالیت های اکتشافی و زمین 

شناسی به وسیله بیگانگان انجام می شد.
مردمان س��رزمینمان به سبب نداشتن دانش 
فنی روز، نقش چندانی در اس��تخراج و استفاده 
از ماده های معدنی نداشتند اما با پیروزی انقلاب 
این روند در جه��ت دیگری قرار گرفت و روز به 

روز معادن زیادی در کشور شناخته شد.
صادرات م��واد خام معدن��ی در فرآیند کوتاه 
م��دت و بلند م��دت، صدمات فراوان��ی از حیث 
اقتص��ادی و اجتماعی به اجتم��اع وارد می کند 
ضرره��ای چ��ون اثرمحدود کننده ب��ر مبادلات 
تجاری، اثرکاهش��ی بر ثروت ملی، اثر نامطلوب 
برحیات صنای��ع تکمیلی، اثرکاهن��ده بر ارزش 
اف��زوده و اثر نامناس��ب بر فرصت های ش��غلی 

کمترین آثار این پدیده نامبارک است.
ب��ا آمدن عل��م و فناوری مورد نی��از، ایران در 
ردیف کش��ورهایی قرار گرفت که می توانس��ت 
مواد معدنی را به صورت خام اس��تفاده نکند به 
همی��ن خاطر برای دوری از ای��ن پدیده و نابود 
نش��دن ثروت ملی، کارخانه های ف��رآوری مواد 
معدنی گزینه مناس��بی برای بومی سازی صنایع 

در کشور خواهد بود.
با توجه ب��ه جایگاه سیستان وبلوچس��تان در 
ظرفیت م��واد معدنی مس ایج��اد کارخانه های 
ف��رآوری از ضرورت ه��ای اجتناب ناپذیر در این 
اس��تان است که رئیس س��ازمان صنعت، معدن 

و تج��ارت اس��تان در این رابطه گف��ت: یکی از 
فرصت های س��رمایه گذاری در این استان ایجاد 
کارخان��ه فرآوری در مح��دوده  معدنی جنگنجا 
نیم��روز بوده که در همین ارتباط با س��رمایه ای 
افزون ب��ر ۲ هزار میلیارد توم��ان فاز اول کارخانه 

فرآوری مس ایجاد شده است.
شهرکی با بیان اینکه مستعدترین ماده معدنی 
کشف شده در محدوده معدنی جنگنجا با ذخایر 
بس��یار مطلوبی ق��رار دارد، اف��زود: در محدوده 
اکتش��افی مس شهرس��تان نیمروز ۶ دس��تگاه 
حفاری فعال است که ذخایر معدنی خوبی را در 

این محدوده کشف و معرفی خواهد کرد.
وی ب��ا اش��اره ب��ه ظرفیت های مع��دن مس 
تمی��ن و کارخانه فرآوری مربوط ب��ه آن افزود: 
کارخان��ه صنایع معدنی این معدن نیز در بخش 
لادیز دهس��تان س��یاه جنگل تمین و در محل 
روس��تای لهرمب��ا در زمین��ی ب��ا زیربنای ۶۷۰ 
مترمربع و مس��احت ۲۰ ه��زار مترمربع و ایجاد 
اش��تغال ۱5نف��ر با تولی��د محصول کنس��انتره 
م��س اکس��یدی با ظرفی��ت 4۲۰ تن در س��ال 
در حال فعالیت اس��ت که با اتمام طرح توس��عه 
 ای��ن واحد برای بی��ش از 5۰ نفر ش��غل ایجاد 

خواهد شد.
چالش�ه�ای�پی�ش�رو�و�برنامه�ه�ای���

مورد��نیاز�در�صنایع�معدنی�
صنعت معدن  کاری با گذشت زمان و بالارفتن 
رفاه جامعه، با افزای��ش تقاضا برای مواد معدنی 
روب��ه رو اس��ت و می توان انتظار داش��ت که این 
تقاضا در س��ال های آینده شدت بیشتری داشته 
باشد به طوری که در برخی فلزات همچون مس 

و آلومینیم که از فلزات اس��تراتژیک در صنعت 
به شمار می روند، نیاز به شناسایی ذخایر جدید 

یک ضرورت است.
در این راستا توجه به اکتشاف ذخایر عمیق تر 
و نی��ز یافت��ن روش ه��ای جدید ب��رای افزایش 
بازیاب��ی و فرآوری این فلزات بس��یار ارزش��مند 
خواه��د ب��ود و در حقیق��ت توس��عه روش های 
ژئوفیزیک��ی و زمین شناس��ی ب��رای اکتش��اف 
ذخای��ر عمی��ق، به لح��اظ ایفای نق��ش بخش 
 مع��دن در توس��عه پای��دار از اولویت ه��ای این 

صنعت است.
از س��وی دیگر در بخ��ش اس��تخراج معدن، 
و  زیرزمین��ی  اس��تخراج  روش ه��ای  توس��عه 
تجهیزات مرتبط با آن برای بهره برداری از ذخایر 
عمیق و در بخش فرآوری مواد معدنی، با اهمیت 
یافتن ذخایر با عیار پایین، دس��تیابی به دانش و 
فناوری ه��ای جدید برای ف��رآوری این ذخایر از 

چالش های اساسی این صنعت است.
همچنین بکارگیری روش های استخراج روباز 
و طراحی آن به گونه ای که کمترین مخاطرات و 
خسارت ممکن را برای محیط زیست و کارکنان 
این بخش داش��ته باش��د، از دیگر موارد مهم در 

صنعت معدنکاری است. 
عام��ل دیگری که در آین��ده نزدیک در حوزه 
صنع��ت معدن کاری بیش��تر ب��روز خواهد کرد 
بح��ث مصرف بهین��ه انرژی به وی��ژه آب و برق 
و اس��تفاده از انرژی ه��ای تجدیدپذیر در معدن 

است. 
در مص��رف بهینه ان��رژی نکته دیگ��ر، توجه 
ب��ه مصرف ان��رژی در حمل ونقل م��واد معدنی 

و هزین��ه انتق��ال آن اس��ت ک��ه نیازمن��د یک 
طراح��ی بهین��ه ب��رای مع��دن از اس��تخراج تا 
ف��رآوری کانی ه��ا اس��ت و آین��ده سیس��تان  و 
بلوچس��تان با توجه ویژه به صنای��ع معدنی در 
 آن متف��اوت و نزدیک به ش��اخص های توس��عه 

خواهد بود.
�نقش�مس�در�رونق�مناطق�محروم��

اهمیت معدن مس در اقتصاد کش��ور منحصر 
ب��ه مش��ارکت در افزای��ش درآمد ملی و رش��د 
اقتص��ادی نیس��ت؛ بلک��ه این بخ��ش می تواند 
س��هم قاب��ل توجه��ی در ایج��اد فرصت ه��ای 
 ش��غلی و کاه��ش بی��کاری و فق��ر در کش��ور 

داشته باشد.
بخ��ش مع��دن و صنای��ع معدن��ی نه تنه��ا از 
طری��ق ایجاد اش��تغال مس��تقیم در این بخش 
درآم��د خانواره��ا را افزایش می ده��د؛ بلکه به  
صورت غیرمس��تقیم از طریق ارتباطات پس��ین 
و پیش��ین بخ��ش معدن ب��ا س��ایر بخش های 
اقتصادی کشور )از جمله بخش های حمل ونقل، 
صنعت، مس��کن و صنایع غذای��ی( و در نتیجه 
افزایش تولید و اش��تغال ای��ن بخش ها می تواند 
 نق��ش مثبت��ی در افزای��ش درآم��د خانواره��ا 

داشته باشد. 
افزای��ش درآمده��ا ناش��ی از توس��عه صنایع 
مس در ش��رایط حاضر برای مردمان سیس��تان  
و بلوچس��تان همچون س��ایر نقاط کشور اتفاقی 
خوب است که از آینده ای درخشان خبر می دهد، 
آینده ای که در آن جوانان شغل مناسب و درآمد 
 کافی دارند و هیچ روستا نش��ینی به حاشیه شهر 

مهاجرت نمی کند.

تعطیلی ۱۲۲ معدن همدان

مع��اون امور معادن س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت اس��تان هم��دان از تعطیل��ی ۱۲۲ معدن 
اس��تان خبر داد و گفت: در امسال ۲۰ معدن راکد 

استان به چرخه تولید بازگشتند.
محمد خاکی در گفت وگو با ایس��نا، با اش��اره به 
تأثی��ر کرونا ب��ر فعالیت های معدن��ی، اظهار کرد: 
معدن��کاری نی��ز همانن��د س��ایر فعالیت ها تحت 
تأثی��ر کرونا ق��رار گرفته و در چن��د ماهه ابتدای 
س��ال فعالیت های معدن��ی کاهش یافت��ه بود اما 
درحال حاض��ر با رعای��ت پروتکل های بهداش��تی 
فعالیت معادن ادامه دارد و خوش��بختانه کسی در 

معادن استان به کرونا مبتلا نشده است.
وی درباره علت راکد بودن معادن استان، تصریح 
کرد: ۲۰ معدن استان که به دلایل مختلف از جمله 
مسائل اداری، تجهیز معدن و مشکلات محلی راکد 

بودند امسال فعالیت خود را آغاز کردند.
خاکی در پاسخ به س��والی درباره ادامه تعطیلی 
معدن »رز کوارتز« همدان که به دس��تور استاندار 
س��ابق تعطیل ش��ده بود نی��ز گفت: مع��دن »رز 
کوارتز« همدان فعلا تعطیل است و باید در شورای 
معادن اس��تان بررسی مجدد سپس تعیین تکلیف 

شود.
مع��اون امور معادن س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت استان همدان با اشاره به وجود ۲۸۰ معدن 
در استان همدان، خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر 
۱5۸ معدن فعال و ۱۲۲ معدن غیرفعال در استان 
همدان وجود دارد. وی درباره آزادسازی پهنه های 
معدنی اس��تان یادآور شد: تمام کارهای آزادسازی 
در استان انجام و به وزارتخانه ارسال شده و مراحل 
آزادس��ازی از طریق وزارتخانه انجام می ش��ود اما 

تاکنون پهنه های استان آزاد نشده است .

فعالیت ۲۳ واحد فرآوری 
مس در سمنان

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
س��منان از ذخیره قطع��ی ۱۲ میلیون تنی معادن 
مس در این اس��تان خبر داد و گفت: درحال حاضر 
 ۲۳ واح��د فرآوری م��س در این اس��تان فعالیت 

دارند.
به گ��زارش ایس��نا، علی تش��نه دل در جلس��ه 
بررس��ی وضعی��ت معادن اس��تان و مولد س��ازی 
معادن غیرفعال با اعلام این خبر افزود: در اس��تان 
س��منان 4۹ فقره پروانه بهره ب��رداری برای معادن 
م��س، ۱۳ فقره گواهی کش��ف و ۲۶ فق��ره پروانه 
اکتشاف صادر شده است که مجموع ذخیره قطعی 
 این ماده معدنی در اس��تان در حدود ۱۲ میلیون 

تن است.
وی با اش��اره به ظرفیت ب��الای معادن مس در 
اس��تان تصریح ک��رد: ذخیره احتمال��ی این ماده 
معدن��ی در اس��تان به ۲۰ میلیون تن می رس��د و 
ظرفیت اس��تخراج اسمی معادن مس در استان به 

بیش از یک میلیون تن در سال است.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
سمنان همچنین از فعالیت ۲۳ واحد فرآوری مس 
در اس��تان خب��ر داد و اظهار ک��رد: این واحدهای 
فرآوری، مواد معدنی حاصل از استخراج ۳۱معدن 
مس را تحت پوشش خود قرار می دهند. تشنه دل 
ب��ا بیان اینکه ف��رآوری مواد معدن��ی، دانش بنیان 
ک��ردن و صادرات آن بس��یار حائز اهمیت اس��ت 
افزود: برای فرآوری ماده معدنی به آب نیاز اس��ت 
و اگر آب وجود نداشته باشد، فرآوری و در نتیجه، 

صادرات این مواد با مشکل مواجه می شود. 
وی یک��ی دیگر از دلایل اصلی فرآوری نش��دن 
م��واد معدنی در اس��تان س��منان را ضعیف بودن 
س��اختارهای زیربنای��ی عن��وان ک��رد و گف��ت: 
س��اختارهای زیربنایی استان مانند برق، گاز و آب 
در ارائه خدمات به معادن اس��تان بس��یار ضعیف 
اس��ت که پراکندگی معادن یک��ی از دلایل اصلی 

آن عنوان می شود.
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دبی��ر انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران معتقد اس��ت: 
امروز که صادرات تولیدات ایران با دشواری های خاص خود 
همراه اس��ت، وضع مالیات بر صادرات فولاد کارایی نداشته 

و نمی تواند پیامد جهش صادراتی را به دنبال داشته باشد.
به گزارش ایرنا، س��ید رسول خلیفه سلطانی گفت: اکنون 
صادرات فولاد ایران با هزینه های تحمیلی سنگین ناشی از 
تحریم ها محقق می شود و آنچه تاکنون مانور صادرکنندگان 
ایرانی در بازارها را به دنبال داشت، نبود بار مالیاتی بود، اما 
وضع مالیات این امکان را از صادرکنندگان کشور در بخش 
فولاد خواهد گرفت. »جعفر س��رقینی« سرپرس��ت س��ابق 

وزارت صنعت، معدن و تجارت گفته بود: س��ال ۹۱ نزدیک 
ب��ه ۶.۵ میلیون تن واردات و ۱.۵ میلیون تن صادرات فولاد 
ثبت شده بود، اما در سال ۹۸ صادرات فولاد رکورد زد و به 
۱۲ میلیون تن رس��ید، ضمن اینک��ه میزان واردات به چند 
۱00هزار تن فولادهای خاص رس��یده است و با توسعه های 
انجام ش��ده در فولاد آلیاژی ایران، این بخش هم در داخل 
پوشش داده می شود. دبیر انجمن یاد شده، خاطرنشان کرد: 
نبود مالیات امکان تخفیف به خریداران فولاد ایران را فراهم 
س��اخته بود، اما وضع مالیات مانع از تمایز نرخ فولاد ایران، 
نس��بت به س��ایر تولیدکنندگان و صادرکنندگان می شود. 

وی تاکید کرد: نبود مالی��ات و قیمت های غیر رقابتی ایران 
س��بب می شود که طرف های تجاری ریسک معامله با ایران 
را نپذیرند. آمارهای انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نشان 
می دهد که حجم صادرات ش��مش و تولیدات فولادی ایران 
در ۶ ماهه نخس��ت امسال نسبت به مدت مشابه پارسال به 
ترتیب ۱۹ و ۴۹ درصد کاهش داشته است. خلیفه سلطانی 
تاکیدکرد: پیش��تر مسئولان کشور فولادس��ازان را ترغیب 
کردند که برنامه امس��ال را برپایه ج��ذب ۵ میلیارد دلار از 
محل صادرات قرار دهند، اما بخشنامه ها و دستورالعمل های 
صادرشده س��دی برای تحقق این مهم اس��ت و اکنون نیز 

اگر بحث مالیات در صحن مجلس ش��ورای اسلامی مصوب 
ش��ود، قفلی بر پای صادرات خواهد شد. وی گفت: امروز در 
شرایط تحریم های س��خت پیش روی ایران، مسئولان باید 
در اندیشه مشوق های صادراتی و سهولت صادرات باشند، اما 
ابزارهایی مانند مالیات مانع از تحقق این مهم خواهند شد. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران افزود: ایران امروز در 
بین ۱0 تولیدکننده ش��اخص فولاد جهان قرار دارد و ابزار 
صادرات موجب توس��عه این بخ��ش و ارتقای جایگاه آن در 
عرصه بین المللی می ش��ود، اما موانع ایضایی و اخذ مالیات، 

مانعی برای توسعه آن است.

خب��ری مبنی بر فروش تمام محص��ولات زنجیره فولاد از 
س��نگ آهن تا محصولات نهایی فولاد در بورس کالا مطرح 
ش��د که قیمت گذاری تمامی زنجیره در بورس انجام شود. 
مدیر اقتصادی و توس��عه س��رمایه گذاری ایمی��درو در این 
زمینه گفت: اکنون اقدامی که مجلس ش��ورای اسلامی قرار 
اس��ت انجام دهد این اس��ت که ارتباط ضرایبی موجود بین 
سنگ آهن و فولاد را حذف کرده و سنگ آهن به عنوان یک 
آیتم مس��تقل در بورس کالا کش��ف نرخ شود که این اقدام 
هم دارای مزیت و هم اش��کال اس��ت و باید طی دوره بلند 

مدت اتفاق بیفتد.
امیر صباغ در گفت وگو با ایراس��ین افزود: اکنون اختلاف 
قیمت��ی که بین س��نگ آهن داخلی و خارج��ی وجود دارد 
و دلاری ک��ه در سناس��ت به ح��دود ۵0درصد می رس��د، 
پ��س اگر اجازه افزایش نرخ به س��نگ آهن داده ش��ود تنها 
یکس��ری شرکت س��ود کرده و یکس��ری دیگر از شرکت ها 

نیز سودش��ان کم ش��ده و در حاش��یه زیان قرار می گیرند. 
از ط��رف دیگ��ر دولت نیز منفع��ت آنچنان��ی نخواهد برد؛ 
زیرا تنه��ا در صورتی این اتفاق می افت��اد که حقوق دولتی 
مع��ادن افزایش پیدا می کرد اما اکن��ون صحبتی از افزایش 
حقوق دولتی نیس��ت و این اقدام باید یا در سنوات و بودجه 
کش��ور مشخص ش��ده یا اینکه توسط ش��ورای عالی معادن 
 ب��رای آن تصمیم گرفته ش��ود ک��ه اکنون ای��ن اتفاق رخ 

نداده است.
ب��ه عقیده وی، با این اقدام تنها س��ود از یک ش��رکت به 
ش��رکت دیگر منتقل ش��ده و اتفاق خاصی نیز برای مردم 
نیفتاده است. زیرا بر اساس قانون معادن انفال بوده و متعلق 

به عموم مردم است و ذی  نفع آن هستند.
صب��اغ ادامه داد: البته اکنون قیمت گذاری دس��توری در 
زنجیره فولاد وج��ود ندارد، چراکه نرخ فولاد در بورس کالا 
کش��ف شده و سقف رقابتی نیز در بورس باز شده است؛ در 

نتیجه این اتفاق، نرخ می تواند متناس��ب نرخ بازار نوس��ان 
داشته و بر اساس تقاضا و عرضه باشد.

مدیر اقتصادی و توس��عه س��رمایه گذاری ایمیدرو افزود: 
همانگونه که می دانیم نرخ س��نگ آهن نیز ضریبی از فولاد 
اس��ت، در نتیجه هر اندازه که فولاد گران تر شود نرخ سنگ 
آه��ن نیز ب��الا م��ی رود. در واقع نرخ س��نگ آهن و فولاد با 
یکدیگر ارتباط مس��تقیم دارد و هردو با هم قیمت های شان 

تغییر می کند.
وی افزود: به نظر می رس��د اگر قرار باشد مجلس شورای 
اسلامی این اقدام را انجام دهد شاید در چشم انداز بلندمدت 
ایده خوبی باش��د ام��ا در کوتاه مدت با توجه ب��ه اینکه که 
ممکن اس��ت تحریم ها تشدید ش��وند، ترجیح بر این است 
که هدف اصلی صادرات ما که فولاد است را حمایت کرده و 

هزینه های آن نیز تحت کنترل باشد.
به عقیده مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو، 

ضرایب س��نگ آهن نیز باید اصلاح ش��وند. ب��ه گونه ای که 
س��هم س��نگ آهنی را از فروش به فولادی ها بیش��تر شود، 
زیرا س��نگ آهنی ها هزینه اکتشاف دارند و معادن به سمت 
زیرزمینی شدن رفته اند. از طرف دیگر چون امکان صادرات 
ب��رای آنها وجود ندارد، مجبورند ت��ا دلار گران تری را برای 
فعالیت های خود خرج کنند و طرح های توس��عه ای خود را 

که رو به افزایش است، به پیش ببرند.
صباغ ادامه داد: اکنون با توجه به نیاز کشور به سنگ آهن 
منابع مالی بیشتری برای تولید سنگ آهن وجود دارد پس 
اگ��ر بتوانیم در الگ��وی فعلی ضرایب را اص��لاح کنیم بهتر 
اس��ت، تا اینکه ضرایب را برداش��ته و همه چیز را به بورس 
برده و در آنجا کشف نرخ کنیم که باعث شود یک بخش از 
صنعت سود کند و در مقابل صنعت بزرگ و اصلی که پایین 
دستی اس��ت و ارزش افزوده و صادرات به آنها وابسته است 

با تهدید مواجه شود. 

هفت ماهه امس��ال ش��رکت های بزرگ بخ��ش معدن و 
صنای��ع معدنی ۱۳ میلیون و ۱۶۴ هزار و ۵۳۷ تن ش��مش 
فولادی تولید کردند که در مقایس��ه با مدت مشابه پارسال 

رشد هشت درصدی تحقق یافت.
به گزارش ایرنا، برپایه جداول آماری عملکرد شرکت های 
فولاد مبارکه، فولاد خوزس��تان، ذوب آهن، ف��ولاد آلیاژی، 
میدک��و، گ��روه مل��ی صنعتی ف��ولاد، ف��ولاد کاوه جنوب، 
فولاد خراس��ان، چادرملو، فولاد ارف��ع، بناب و جهان فولاد، 

در مهرم��اه امس��ال در مجموع یک میلی��ون و ۹۲۱ هزار و 
۶۱۶ تن شمش فولاد توسط این شرکت ها تولید شد که در 
مقایسه با ماه مشابه پارسال ۱۲ درصد افزایش بازدهی دارد.

بررس��ی عملکرد واحد های فولادی یاد ش��ده گویای آن 
اس��ت که در ۷ماهه امسال بیش��ترین رشد عملکرد مربوط 
به فولاد بردسیر با ۱۴۵ درصد بود و در مهرماه نیز بالاترین 
بازده��ی مربوط ب��ه گروه مل��ی صنعتی فولاد ب��ا افزایش 

۲۷۳درصدی نسبت به ماه مشابه پارسال رقم خورد. 

تولید محصولات فولادی در واحدهای بزرگ بخش معدن 
و صنایع معدنی در ۷ماهه امس��ال به ۸میلیون و ۴۳۹ هزار 
و ۳۱۱ تن رس��ید که نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش 

۴درصدی داشته است.
ضم��ن اینکه در مهرماه ۹۹ مجم��وع تولیدات واحدهای 
ف��ولادی مورد بررس��ی برابر با یک میلی��ون و ۱۷۳ هزار و 
۳۹۵ تن بود که در مقایس��ه با ماه مش��ابه سال ۹۸ افزایش 
۹ درصدی را ثبت کرد. بیش��ترین رشد تولیدات در ۷ماهه 

امسال در بین واحدهای مزبور مربوط به ذوب آهن اصفهان 
با ۲۵۹ درصد نس��بت به دوره مشابه در سال ۹۸ ثبت شد، 
در عی��ن حال در مهرماه ۹۹ نیز جهان فولاد س��یرجان به 
رش��د ۴۳۸ رقمی تولید نسبت به مهر ۹۸ رسید.  امسال با 
توجه به دستیابی به ظرفیت حدود ۴0 میلیون تنی، انتظار 
می رود میزان تولید فولاد به حدود ۳0 میلیون تن برس��د، 
ضمن اینکه سال گذشته با تولید ۲۷.۲ میلیون تن، نزدیک 

به ۱۲ میلیون تن صادرات محقق شد. 

مالیات بر صادرات فولاد، مانع جهش است

حذف ضرایب زنجیره فولاد به ضرر صنایع تمام می شود

رشد ۸ درصدی تولید شمش

ضرورت بازخوانی قوانین صنعت سرب 
گروه معدن

مدیرعامل شرکت معدنی سرب آشتیان گفت: 
کمبود مواد اولیه تولید شمش سرب مسئله ای 
نیس��ت که بتوان به راحت��ی آن را کتمان کرد. 
بس��یاری از تولیدکنن��دگان ب��ه واس��طه نبود 
مواد اولیه )کنس��انتره س��رب و باتری فرسوده( 
ب��ه تعطیلی کارخانه تن داده اند و به مش��اغلی 
خارج از صنع��ت و معدن گرایش پیدا کرده اند. 
اگر دولت عزم جدی برای ثبات در بازار س��رب 
را دارد، بای��د ب��ا هم��کاری انجمن های بخش 
خصوصی، قوانین جدید و قاطع تری تبیین کند.

احمد جوانبخت در گفت وگو با فلزات آنلاین 
اظهارک��رد: فعالیت خود را به طور تخصصی در 
زمینه تولید ش��مش سرب در سال ۱۳۹۵ آغاز 
کردیم. در طی چند س��ال نخس��ت با ظرفیت 
مناسبی شمش سرب تولید کردیم و در مواردی 
رکوردهای خوبی نیز نس��بت به ظرفیت تولید 
من��درج در پروانه بهره برداری که حدود ۶ هزار 

تن در سال است، به ثبت رساندیم.
وی اف��زود: راهب��رد و سیاس��ت مجموعه بر 
موض��وع یکپارچگ��ی تولید در راس��تای ایجاد 
ارزش اف��زوده اس��توار ب��وده اس��ت و توانای��ی 
مجموعه فراتر از ظرفیت اسمی برآورد می شود 
اما متاسفانه به دلیل کمبود مواد اولیه مورد نیاز 

تولید، امکان افزایش میزان تولید وجود ندارد.
مدیرعامل ش��رکت معدنی سرب آشتیان در 
ادام��ه عنوان ک��رد: ۲ ک��وره دوار در مجموعه 
وج��ود دارد ک��ه ظرفیت ه��ر ک��دام از آنها به 
حدود ۲ تن در روز می رس��د. با توجه به شرایط 
س��ختی اقتصادی و تولیدی، تلاش برای حفظ 
دارایی های ش��رکت جزو اولویت ه��ای مهم ما 
محس��وب می ش��ود. ب��ه همین عل��ت حفظ و 
به روزرس��انی این ۲ کوره، اهمیت خاصی برای 

مجموعه دارد.
بازفرآوری باطله های معدنی �

جوانبخ��ت گفت: م��اده اولیه مورد اس��تفاده 
در مجموعه کنس��انتره سرب اس��ت که از آغاز 
فعالی��ت، این ماده معدن��ی را از تولیدکنندگان 
داخلی تهیه کرده ای��م. این روند به مرور و پس 
از به وجود آمدن بحران های مختلف در صنعت 
و معدن کش��ور به خصوص در ۶ ماهه نخس��ت 
سال ۱۳۹۹ که با اوج گیری شیوع ویروس کرونا 

همزمان بود، به سختی پیش می رود.
مدیرعامل ش��رکت معدنی س��رب آش��تیان 
یادآور شد: برای جلوگیری از تعطیلی مجموعه، 
نخستین اقدام تغییر نوع مواد اولیه تولید شمش 
س��رب در مدت اخیر بود. بنابراین با خریداری 
باطله های معدنی س��رب از شرکت های مختلف 
و بازفرآوری آن از روند توقف تولید در مجموعه 
جلوگی��ری کردیم. عیار باطله ه��ای ورودی به 

کارخانه معمولا حدود ۱.۵ درصد هستند که با 
احتساب عملیات پرعیارسازی، عیار نهایی خاک 

سرب به دست آمده به ۵۸ درصد می رسد.
وی افزود: یکی دیگر از امکان های ایجاد شده 
در خ��ط تولید مجموعه، بازیافت فلز س��رب از 
باتری فرسوده است اما به دلیل انحصار واردات 
باتری فرس��وده توس��ط ش��رکت های بزرگ و 
همچنین کمب��ود آن در داخل کش��ور، امکان 
تولی��د در این زمین��ه وجود ندارد. متاس��فانه 
ب��ا وجود اینک��ه واردات باتری فرس��وده از نظر 
قانونی ممنوع اعلام ش��ده اس��ت اما مشاهدات 
نش��ان می ده��د که بس��یاری از ش��رکت های 
بزرگ همچنان به واردات باتری فرس��وده ادامه 

می دهند.
بحران مواد اولیه شمش سرب �

جوانبخت عنوان ک��رد: در زمینه تامین مواد 
اولیه تولید ش��مش سرب نارضایتی های زیادی 
وجود دارد زیرا بسیاری از شرکت ها هستند که 
با وجود نداش��تن هیچ گونه فعالیت تولیدی، به 
طور ویژه از س��همیه کنس��انتره سرب بهره مند 
هستند. این موضوع مصداق جایگزینی دلالی به 
جای تولید اس��ت و در بسیاری موارد مشکلات 
عدیده ای را برای صنعت س��رب به وجود آورده 
است؛ به طوری که nv شش ماهه نخست سال 
۱۳۹۹، حتی در زمینه فروش باطله های معدنی 

سرب نیز شاهد پدید آمدن انحصار بودیم.
وی اف��زود: زمان��ی ک��ه باطله ها هن��وز نزد 
شرکت ها ارزش مالی پیدا نکرده بود، آنها مجبور 
به دپوی آن در محلی زیرزمینی می ش��دند اما 
امروز به واس��طه کمبود خاک معدنی س��رب، 
ارزش باطله ه��ای معدنی ب��ه بالاترین حد خود 
رس��یده است. ش��رکت های بزرگ که در طول 
سال های متمادی دست به دپوی ذخایر عظیم 

باطل��ه زده بودند، درحال حاض��ر علاوه بر اینکه 
خود از آن برای تولید ش��مش س��رب استفاده 
می کنند، بخش��ی از آن را به برخی شرکت ها و 
واسطه های گمنام تحویل می دهند تا از فروش 

آن سودآوری داشته باشند.
مدیرعامل شرکت معدنی سرب آشتیان اشاره 
کرد: مسئله مهم این است که باطله های معدنی 
و در مواردی کنس��انتره سرب، بس��یار بالاتر از 
نرخ عمومی توس��ط ع��ده ای در ب��ازار آزاد به 
فروش می رس��د. اگر دولت عزم جدی در زمینه 
حمای��ت از تولید دارد، باید ب��ا دلالان به طور 
جدی برخورد کند تا بار دیگر ش��اهد نوسانات 

غیر واقعی در بازار فلزات استراتژیک نباشیم.
وی ادام��ه داد: در برخ��ی م��وارد به صورت 
پراکنده شنیده می ش��ود که برخی افراد کارت 
بازرگان��ی خود را به راحت��ی در اختیار دیگران 
قرار می دهند و بابت این کار سود کلانی دریافت 
می کنند. این رویه از منظر ما قابل قبول نیست 
و باید در این زمین��ه برخورد قاطع تری صورت 
بگیرد وگرنه پس لرزه ه��ای چنین رخدادهایی 

دیر یا زود صنعتگران را با متضرر می کند.
قیمت گذاری دلالان در بازار آزاد �

جوانبخت اذعان کرد: نرخ باتری فرس��وده با 
کنسانتره سرب متفاوت اس��ت. عمده اختلاف 
نرخ آنها )۵ هزار تومان به نس��بت هر کیلوگرم( 
به واس��طه عیار س��رب موجود در ه��ر کدام از 
آنها محاسبه می ش��ود. به طور مثال، کنسانتره 
سرب معمولا خشک است و خاصیت نرم پذیری 
پایینی دارد و نس��بت به باتری فرس��وده دارای 
عیار پایین تری است. در حالی که سرب موجود 
در بات��ری فرس��وده علاوه ب��ر اینک��ه خاصیت 
نرم پذی��ری بالایی دارد، عیار آن نیز نس��بت به 

کنسانتره سرب بالاتر است. 

وی ادام��ه داد: ش��مش س��رب تولی��دی از 
کنس��انتره سرب به نرخ ۳۸ هزار تومان به ازای 
هر کیلوگرم نرخ گذاری می ش��ود. از طرفی، نرخ 
شمش س��رب تولید ش��ده از باتری فرسوده با 
اختلافی ح��دود ۵ هزار تومان، نزدیک به ۴۲تا 

۴۳ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم است.
مدیرعامل ش��رکت معدنی س��رب آش��تیان 
اذعان کرد: قیمت گذاری ش��مش سرب در بازار 
آزاد دچار بحران و نوس��ان شده است و دلالان 
و صاحب نف��وذان با در دس��ت گرفتن نرخ این 
محصول، در دوره هایی علاوه بر افزایش بی رویه 
نرخ ش��مش س��رب، موجب کاهش ی��ا فقدان 
شمش سرب نیز می ش��وند. بنابراین اگر دولت 
در این زمینه بتواند قوانین س��خت تری اعمال 
کند، بی تردید بازار سرب دوباره رنگ آرامش به 

خود خواهد دید.
تحریم داخلی متوقف شود �

مدیرعامل ش��رکت معدنی س��رب آش��تیان 
اذعان کرد: در جلسه اخیر فعالان سرب و روی 
که در انجمن س��رب و روی ایران برگزار ش��د، 
بیشتر فعالان انجمن با حمایت از بازگشت همه 
به قانون و پرهیز از تخلف، خواس��تار جلوگیری 
از روندهای غیرقانونی در توزیع مواد اولیه مورد 

نیاز تولید شمش سرب در کشور شدند.
جوانبخت یادآور ش��د: با وج��ود تحریم های 
گس��ترده و ظالمان��ه علی��ه ایران تاثیر بس��یار 
زی��ادی ب��ر وضعیت صنای��ع و معادن کش��ور 
گذاشته است اما نباید از تحریم داخلی موجود 
در کش��ور غاف��ل بود. آنچ��ه که ام��روز وجود 
 دارد، امتی��ازات خ��اص و طلایی ب��رای برخی 

افراد است.
ضرورت رقابت پذیری محصولات �

مدیرعامل ش��رکت معدنی س��رب آش��تیان 

عن��وان کرد: ورود به عرص��ه تجارت بین المللی 
برای هر ش��رکت معدن��ی و صنعتی فعال، یک 
خبر خوب به ش��مار می آید ک��ه البته می تواند 
ع��لاوه بر ایجاد ارزش اف��زوده، ارزآوری خوب و 
قابل قبولی برای کش��ور داشته باشد. متاسفانه 
واردات و صادرات در صنعت س��رب کش��ور به 
طور کامل انحصاری ش��ده اس��ت و عملا ورود 
ب��ه این فض��ا ب��رای ش��رکت هایی همچون ما 

امکان پذیر نیست.
جوانبخ��ت ی��ادآور ش��د: اگر فض��ای صنایع 
معدنی به خصوص صنعت س��رب رقابتی شود، 
هی��چ ف��ردی نمی تواند جل��وی ارتقا و رش��د 
ش��رکت های فعال را بگیرد. اصولا رقابت پذیری 
ام��کان جدیدی را برای توس��عه صنایع معدنی 
و ایج��اد گفتمانی نو با س��ایر کش��ورها فراهم 

می کند.
حرمت محیط زیست فراتر از تولید  �

است
مدیرعامل ش��رکت معدنی س��رب آش��تیان 
گف��ت: خوش��بختانه در رابط��ه ب��ا موضوعات 
زیست محیطی، حساس��یت بالایی در مجموعه 
وجود دارد. رعایت اصول محیط زیستی از تولید 
نیز مهم تر است و باید در حفظ و نگهداری از آن 
کوشا باشیم و اجازه ندهیم آلایندگی صنعتی و 
معدنی منجر به پدید آمدن بحران یا حادثه در 

زیست بوم شود.
جوانبخ��ت تاکید کرد: ب��ا این حال در زمینه 
تولی��د ش��مش س��رب از کنس��انتره، آلودگی 
حداقلی وجود دارد که نسبت به آلودگی ناشی 
از اس��تحصال فلز سرب از باتری فرسوده بسیار 

پایین تر است.
وی ادام��ه داد: آلایندگ��ی ناش��ی از تولی��د 
ش��مش سرب از باتری فرسوده بس��یار فراتر از 
کنس��انتره سرب اس��ت و برای جلوگیری از آن 
نیاز به سیس��تم های پیش��رفته وج��ود دارد تا 
بتوان از اثرات آلایندگی های ناش��ی از تولید آن 

جلوگیری شود.
قوانی�ن بخ�ش س�رب نیاز ب�ه تغییر  �

دارد
مدیرعامل شرکت معدنی سرب آشتیان بیان 
کرد: مسیر فعلی صنعت سرب با توجه به رکود 
حاکم بر صنعت کش��ور، بعید است که به نتایج 
مطلوبی ختم ش��ود. در واقع اگر شرایط تهیه و 
توزیع مواد اولیه در چند س��ال آینده سخت تر 
ش��ود، مطمئنا موجب توقف فعالیت بسیاری از 

واحدها خواهد شد.
جوانبخت خاطرنش��ان کرد: به نظر می رس��د 
دولت می توان��د با همکاری بخ��ش خصوصی، 
قوانی��ن و س��ازوکارهای جدیدی ب��رای تولید 
شمش س��رب وضع کند تا بیش از پیش شاهد 

تعطیلی واحدهای معدنی فعال نباشیم.

 قیمت تیرآهن
 ۳.۵ برابر شد

رئیس اتحادیه آهن فروش��ان اظه��ار کرد: با این 
افزای��ش نرخ حدود ۲0 درص��د از خریداران آهن 
کاه��ش یافته اس��ت و افرادی که ق��ادر به خرید 

نیستند، فعالیت شان را عقب انداخت.
محم��د آزاد در گفت وگ��و با ایلن��ا در مورد آمار 
منتشر شده در مورد افزایش ۳برابری نرخ تیرآهن 
اظهار کرد: این آمار نسبت به اواخر سال ۹۸ است 
و آمار درس��تی است. بعضی اقلام مثل ورق آهنی 
حتی ۴ برابر ش��ده، تیرآهن نی��ز نزدیک ۳ و نیم 
برابر ش��ده اس��ت. کالایی که کیلویی ۳ تا ۴ هزار 
توم��ان بود حالا به کیلوی��ی ۱۲ تا ۱۳ هزار تومان 

رسیده است. 
وی اف��زود: عل��ت افزای��ش نرخ این اس��ت که 
براس��اس نرخ ف��وب جهانی به دلار ه��ر کالایی را 
به ری��ال تبدیل می کنند و به عنوان نرخ پایه ارائه 
می دهند درحالی این اقدام اش��تباه اس��ت، ما که 
واردات نداریم و حتی این کالا را صادر می کنیم و 
نرخ آن در داخل اصلا ربطی به نرخ ارز ندارد. این 

اقدامات باعث افزایش نرخ آهن شد. 
آزاد تصری��ح ک��رد: ب��ا این افزایش ن��رخ حدود 
۲0درص��د از خریداران آهن کاهش یافته اس��ت. 
افرادی که قادر به خرید نیس��تند، فعالیت شان را 

عقب انداخت. 
وی افزود: البته برخی هم بیش از مقدار نیازشان 
خری��د می کردند ت��ا در بازار آزاد بفروش��ند. برای 
مثال یک شرکت مقدار زیادی آهن با نرخ کیلویی 
۱۲ ه��زار تومان خریده و در حاش��یه بازار با نرخ 

کیلویی ۱۸ هزار تومان می فروشد. 
رئیس اتحادیه آهن فروش��ان گفت: کاهش نرخ 
ارز در روزهای اخی��ر روی نرخ آهن نیز تاثیر گذار 
بود و تا در هر کیلو هش��تصد تومان ارزان تر ش��د. 
ب��رای مثال کالایی که کیلویی ۱۳ هزار تومان بود 
تا ۱۲۲00 تومان هم رسید اما متاسفانه دوباره نرخ 

ارز ثابت نماند و بالا رفت.

افزایش ۲ درصدی تولید 
کنسانتره مس

بررس��ی ج��داول آم��اری ش��رکت های بزرگ 
بخش معدن و صنایع معدنی حاکی اس��ت: تولید 
کنسانتره مس در دوره ۷ ماهه امسال به ۷0۶ هزار 
و ۸۱۶تن رسید که در هم سنجی با پارسال افزایش 
۲ درصدی نش��ان می دهد. به گ��زارش معدن۲۴، 
این مه��م حاصل عملکرد واحده��ای تغلیظ مس 
میدوک، س��ونگون، سرچشمه، چهل کوره، مزرعه 
و ۵00 تنی بود. میزان کنس��انتره مس تولیدی در 
مهرماه امسال نیز در واحدهای مورد بررسی، تولید 
۱0۷ ه��زار و ۱۹۲ تن��ی را نش��ان می دهد که در 
مقایس��ه با مهر ماه س��ال گذشته رشد ۵ درصدی 
داشته است. بررسی جداول آماری همچنین حاکی 
از تولی��د ۱۶۲ هزار و ۷۳0 تن کاتد مس از ابتدای 
امسال تا پایان مهر ماه است که در مقایسه با مدت 
مشابه پارسال رشد ۶ درصدی نشان می دهد. این 
می��زان کاتد مس توس��ط واحدهای پالایش��گاه و 
لیچینگ سرچش��مه و میدوک کرمان تولید شد. 
برپایه آمارهای مذکور، تولید واحد پالایشگاه مس 
میدوک در ۷ ماهه امس��ال به ۵۸ هزار و ۶۶0 تن 
رسید که رشد ۱۴درصدی را نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته ثبت کرد. همچنین مس میدوک در 
بخش پالایش��گاه در مهر ماه امسال با ثبت تولید 
هش��ت هزار و ۲۷۶ تنی در مقایس��ه با ماه مشابه 
پارس��ال، افزایش ۸ درصدی داش��ت که بیشترین 
رش��د را ثبت کرد. در این مدت، تولید مس اند به 
۲0۵ هزار و ۱۱0 تن رس��ید که در هم س��نجی با 
پارس��ال رشد ۱۲ درصدی داشته است. برپایه این 
گزارش، مهرماه امسال واحدهای مس سرچشمه و 
خاتون آب��اد ۲۵هزار و ۵۷۴ تن اند تولید کردند که 
در مقایس��ه با مهر ماه پارس��ال رشد ۳۲ درصدی 

ثبت کرد.

اخبار
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۱۵ پیشنهاد برای بازگشت آرامش به بورس

100عرضهاولیهتاپایانسالانجاممیشود

بورس۹۲تکرارنمیشود

تعیینتکلیفنمادهایمتوقف؛بهزودی

گروه معدن

ش��اید س��رمایه داران هم در ری��زش اخیر بورس 
و ادامه روند ریزش��ی س��همی داش��ته باش��ند ولی 
بی تردید قانون گذاران و تصمیم س��ازان بازار سرمایه 
نیز بی نقش نیستند و با 15 راهکار می توان بورس را 

به روزهای رونق خود بازگرداند.
به گ��زارش تس��نیم، چندماه��ی از دوران خوش 
ب��ورس تهران ک��ه تبدیل به قلب اقتصادی کش��ور، 
راه فراری برای مقابله ب��ا پیامدهای تحریمی امریکا 
و ضربه گیری ب��رای کنترل س��یل نقدینگی و تورم 
حاصل از آن ش��ده بود نگذشت که به یکباره دیواره 
اعتماد فرو ریخت و ضربان قلبی نامنظم بر آن حاکم 

گشت.
اعتم��ادی ک��ه ب��ه واس��طه تبلیغات گس��ترده و 
شعارهایی که از رئیس جمهوری گرفته تا سایر ارکان 
دولت و مجلس و اش��خاص وابسته به دولت حاصل 
گردیده بود و می توانس��ت به نقطه قوتی در شرایط 
تحریم��ی و پیامده��ای اقتصادی آن برای کش��ور و 
مردم تبدیل ش��ود، پیامدی جز از بین رفتن سرمایه 
تعداد زیادی از مردم، فرار س��ایر س��رمایه گذاران از 
بازار سرمایه و روان ش��دن سیل نقدینگی به سمت 
ب��ازار ارز، س��که و ط��لا، خ��ودرو، مس��کن و ایجاد 
مشکلات معیشتی و پیامدهای اجتماعی برای مردم 

و جامعه نداشت.
اگ��ر قرار برتش��ویق مردم ب��رای ورود ب��ه بورس 
و س��پردن تمام امورش��ان به بورس ب��ود، لازم بود 
حداقل ضروریاتی برای این مهم در نظر گرفته شود 
تا کمترین آس��یب ب��ه مردمی که ب��ه امید در امان 
ماندن از آس��یب های تورمی و اس��تفاده از یک ابزار 
کمک معیش��تی وارد این بازار ش��ده بودند و به آن 
بعنوان یک محل فرار از فش��ار مش��کلات اقتصادی 

می نگریستند، وارد شود. 
چشم های مردم و سهامداران خرد هر روز به امید 
اینکه تدبیری از س��وی س��ازمان بورس و مسئولان 
صورت می گیرد که مانع از سقوط آزاد بورس و پودر 
شدن سرمایه های ش��ان می شود به تابلوی معاملاتی 
دوخته شده ولی افس��وس هیچ نشانه ای از بازگشت 

در این ماه ها مشاهده نشده است. 
س��ال گذش��ته زمانی که در اوج بحران و درگیری 
نظام��ی بین ایران و امریکا بعد از ش��هادت س��ردار 
حاج قاس��م سلیمانی بودیم، تصمیمات خوبی توسط 
مدی��ران وقت صورت گرفت که مانع از آس��یب بازار 
سرمایه و سهامداران شد ولی در دوره مدیریت فعلی 
بورس، ظاهرا اراده ای برای حل این بحران و استفاده 

از تجربیات موفق گذشته وجود ندارد. 
ش��اید س��رمایه داران نیز در ریزش اخیر بورس و 
ادامه روند ریزشی سهمی داشته باشند ولی بی تردید 

قانون گ��ذاران و تصمیم س��ازان ب��ازار س��رمایه نیز 
بی نقش نیس��تند؛ اینکه یکی از شاخص های توسعه 
بازاره��ای مال��ی حضور درصد بیش��تری از جمعیت 
کش��ورهای توس��عه یافته برای س��رمایه گذاری در 
بازار بورس اس��ت، به این علت اس��ت که کشورهای 
صنعت��ی ب��رای حض��ور م��ردم در ب��ازار س��رمایه 
برنامه ه��ای جام��ع و مدونی را در نظ��ر می گیرند و 
 ب��ا تصوی��ب قوانین حمایت��ی از س��رمایه های مردم 

محافظت می کنند.
در کشوری مانند امریکا که بحران 1929 را پشت 
سرگذاش��ته و بعنوان یکی از الگوهای سرمایه گذاری 
شناخته می ش��ود، حدود 80 درصد از مردم در بازار 
س��رمایه حضور دارند که فق��ط 20 درصد از آنها به 
 صورت مس��تقیم در بازار فعالی��ت می کنند و مابقی 
ب��ه ص��ورت غیرمس��تقیم و از طری��ق صندوق های 

بازنشستگی در بازار حضور دارند.
ای��ن درحالی اس��ت که در کش��ور ما به واس��طه 
تبلیغات گس��ترده از س��وی کارگزاری ه��ا به راحتی 
ب��ه اف��راد کد بورس��ی داده می ش��ود ب��دون اینکه 
صلاحی��ت ف��رد از نظر تخصصی مورد بررس��ی قرار 
گیرد و این خود زمینه ای ب��رای بروز رفتار هیجانی 
 س��رمایه داران خ��رد در زمان صعود و ری��زش بازار 

بورس است.
ف��ردی که می خواه��د رانندگی کن��د، باید حتما 
گواهی نام��ه رانندگی را از پلی��س دریافت کنند ولی 
چگونه در کش��ور ما به راحتی کد بورسی صادر شده 
و در اختیار افرادی که حتی کوچک ترین شناختی از 
زمان و چگونگی انجام معاملات، شرایط شرکت ها و.. 

ندارند، قرار می گیرد. 
نگاه��ی به س��ایر کش��ورها مخصوصا کش��ورهای 
اروپایی نش��ان می دهد ک��ه کارگزاری ها حق ندارند 

برای افرادی که آموزش ندیده و دانش کافی ندارند، 
حس��ابی افتتاح کرده و برای ایشان کد بورسی صادر 

کنند.
از س��ویی قانون گ��ذار و مدیرانی که ای��ن بازار را 
اداره می کنن��د نیز دارای وظایف و مس��ئولیت های 
قانون��ی می باش��ند؛ طبق قان��ون ب��ازار اوراق بهادار 
جمه��وری اس��لامی ای��ران در راس��تای حمایت از 
حقوق س��رمایه گذاران با هدف سازماندهی، حفظ و 
توسعه بازاری شفاف، منصفانه و کارای اوراق بهادار، 
ش��ورای عالی و س��ازمان بورس با ترکیب، وظایف و 
اختیارات مندرج در قانون تش��کیل ش��ده است. که 
می تواند حداقل با توجه به ماده 32 قانون مذکور در 
شرایط اضطراری، نظیر ریزش بی سابقه اخیر که یکی 
از س��همگین ترین ریزش های تاریخ بورس کشورمان 
می باش��د دستور تعطیلی یا توقف انجام معاملات هر 
یک از بازارهای بورس کشورمان را حداکثر به مدت 
3روز کاری ص��ادر کنند و در صورت تداوم ش��رایط 
اضط��راری، این مدت با تصمیم ش��ورای عالی بورس 
قابل تمدید خواهد بود تا بتواند با خرید زمان و اخذ 
تدابیر ویژه چاره ای برای جلوگیری از ریزش بیش��تر 

و سهمگین تر را بیاندیشد.
تدابی��ری که اتخاذ آن از س��وی س��ازمان بورس 
می توان��د باعث توقف ریزش بازار بورس و بازگش��ت 

آرامش به این بازار شود عبارت اند از: 
 تغییر دامنه نوسان با توجه به شرایط بازار  چه در 
زمان صعود و چه در زمان سقوط باشد، نمونه تغییر 
دامنه نوس��ان را در زمان شهادت س��ردار سلیمانی 
داش��تیم، در آن مقطع دامنه نوس��ان ب��ه 2 درصد 

کاهش یافت.
 حذف مرحله پیش گشایش بازار.

 استفاده از ابزار فروش استقراضی که در کشورهای 

پیش��رفته و صنعتی و در بازارهای مالی توسعه یافته 
اس��تفاده می ش��ود ولی جای خال��ی آن در صعود و 

ریزش بازار بورس ایران خالی است.
 عدم دخالت مسئولان سیاسی کشور و عدم اظهار 

نظر آنها در مورد بورس.
 حمای��ت عمل��ی دولت و مجلس ب��ا جلوگیری از 
صدور بخش��نامه ها و تصویب قوانینی که به صادرات 
و درآمد زایی شرکت های بورسی آسیب وارد می کند 
و باعث عدم اعتماد س��رمایه گذاران به این شرکت ها 

می شود.
 ایجاد مش��وق های مالیاتی برای سرمایه گذاری در 
بازار بورس و جذب س��رمایه های گردان از بازارهای 

موازی به بازار بورس.
 عدم دخالت در نرخ فروش و تس��عیر ارز صادراتی 

شرکت ها.
 عدم تصمیم  گیری های خلق الس��اعه و به اصطلاح 

دست های بی قرار در بازار بورس.
 کاهش نرخ سود بانکی و عدم افزایش آن می تواند 

سیگنال مثبتی به بازار مخابره کند.
 ع��دم فروش س��هام عدالت در رون��د نزولی بازار 
بورس که باعث شدت گرفتن ریزش بازار شده است؛ 
متاس��فانه به دلیل اینکه کارگزاری ه��ا کارمزدهای 
زی��ادی از ای��ن مح��ل ج��ذب می کنن��د و مناف��ع 
س��هامداران و صاحبان سهام عدالت که به دلیل نیاز 
مالی حاضر به فروش سهام عدالت شده اند را نادیده 

گرفته و سودهای کلانی به جیب می زنند.
 عدم دس��تکاری ش��اخص کل با باز و بسته کردن 
نماد شرکت های بزرگی نظیر، شستا، فارس، تجارت 
و شرکت های دیگری که به وضوح در این چند ماهه 

شاهد آن هستیم.
 ف��روش و عرضه صندوق های ETF دولتی باید با 
صبر و بررس��ی شرایط بازار در روند صعودی صورت 
گیرد نه اینکه در زمان هایی که بازار با بحران و عدم 
اعتماد مواجه است نس��بت به عرضه این صندوق ها 

اقدام کنند.
 برخورد قاطع با حقوقی هایی که با ایجاد جو روانی 
باعث کاهش نرخ سهام و شکستن کف های حمایتی 
و افُت بیشتر نرخ سهام و زیان بیشتر سرمایه گذاران 

خرد می شوند، ضروری است.
 بازگش��ت ام��کان خرید و فروش روزان��ه در تایم 

معاملاتی.
 الزام ش��رکت ها برای ایجاد بازارگردان برای سهام 
خود و حمایت از س��هامداران خرد توس��ط سازمان 
ب��ورس. در پای��ان اجرای تصمیم��ات و اتخاذ تدابیر 
بای��د ب��ا ضرب العجل و با قید فوریت انجام ش��ود؛ با 
تکرار وعده و ش��عارهای بی نتیج��ه بر بی اعتمادی و 
فرار س��رمایه گذاران و آب شدن سرمایه مردم افزوده 

می شود.

وزیر اقتصاد گفت: برنامه دولت و سازمان بورس این 
است که تا پایان امسال 100 شرکت را در بازار عرضه 
اولیه داشته باشد، قطعا استقبال خوبی از این عرضه ها 
خواهد شد و س��هامداران باید برای بهره مندی از این 

شرایط به خوبی عمل کنند.
به گزارش ایلنا، فرهاد دژپس��ند ب��ا تاکید بر اینکه 
اگ��ر مدافع س��هامداران خرد و حقیقی هس��تیم باید 
از اظهارنظرهای��ی ک��ه در بازار اخ��لال ایجاد می کند 
به ش��دت خ��ودداری کنیم گف��ت: ای��ن روزها برای 
سهامداران نگرانی هایی ایجاد شده مبنی بر اینکه روند 
شاخص به صورت مستمر کاهنده باشد اما باید توجه 
داشته باش��یم که یکی از عوامل امیدبخشی در بازار، 

برنامه های ما برای عرضه است.

وزی��ر اقتص��اد از عرضه 100 ش��رکت ب��ه صورت 
عرضه اولیه در بازار س��رمایه خب��رداد و گفت: برنامه 
دولت و س��ازمان بورس این اس��ت که تا پایان امسال 
100 ش��رکت را در بازار عرضه اولیه داش��ته باش��د و 
قطعا اس��تقبال خوب��ی از این عرضه ها خواهد ش��د و 

 سهامداران باید برای بهره مندی از این شرایط به خوبی
عمل کنند.

وی با تاکید بر اینکه اوراق تمام بازار س��هام نیست، 
گفت: بازار بدهی جزو دیگری از بازار س��رمایه هستند 
و این گونه نیس��ت که تمام بازار سرمایه اوراق بدهی 
باش��د دولت از اوراق بدهی ب��رای تامین مالی بودجه 
اس��تفاده می کند و برنامه ما این اس��ت که عرضه ها و 
واگذاری ها را در بازار سرمایه انجام دهیم چرا که این 
بازار شفافیت بیش��تری دارد و این در راستای تبیین 

اهمیت بازار سرمایه است.
دژپس��ند با توصیه به س��هامداران اظهار کرد: بازار 
س��رمایه جزئی از اموال و س��رمایه مردم است و نباید 
آن را ب��ه راحتی در معرض خرید و فروش قرار دهند 

هم��واره گفتم ک��ه مطالع��ه، مش��اوره و معامله باید 
سرلوحه کار قرار بگیرد.

وی ادام��ه داد: خوش��بختانه ام��روز بازار س��رمایه 
بازارگردان دارد و از 320 ش��رکت حاضر، حدود 200 
ش��رکت دارای بازارگردان هس��تند و ما ام��روز اوراق 
تبعی داریم که همه اینها باعث افزایش نقدش��وندگی 
می ش��وند تا مردم بتوانند در صورت نیاز با س��هولت 

سهام خود را به فروش برسانند.
وزی��ر اقتصاد با تاکید بر اینکه برنامه ما این اس��ت 
که نوسان در بازار سرمایه را به حداقل برسانیم گفت: 
درحال حاض��ر حواش��ی وجود دارد که آث��ار منفی بر 
بازار س��رمایه می گذارد و ما این حواشی را به حداقل 

خواهیم رساند.

یک تحلیلگر بازار س��رمایه با تاکید ب��ر عدم تکرار 
رکود طولانی س��ال 92 بورس، دس��تیابی به شاخص 

یک میلیون و 700 هزار را دور از ذهن ندانست.
به گزارش ایس��نا، بهزاد صمدی ب��ا تاکید بر اینکه 
وضعی��ت کنونی ب��ورس را نمی توان با س��ال 1392 
مقایس��ه کرد گفت: به نظر من برخلاف س��ال 1392 
که بورس ریزش��ی 4 س��اله داش��ت این ب��ار با توجه 
ب��ه پارامتر ه��ای مثبت جهانی ش��اخص کل صعودی 
خواه��د بود و به مرز یک میلیون و ۶50 هزار واحد تا 

یک میلیون و 700 هزار واحد خواهد رسید.
وی با اش��اره به انتخابات ریاس��ت جمهوری امریکا 
اظهار کرد: ش��رایط ب��ازار س��رمایه و انتخابات امریکا 
پیچی��ده و بازار س��رمایه در اوج قیمت های خود بود. 
ش��اخص کل براساس تحلیل های تکنیکال به حمایت 
محکم خود رس��یده است و می توان بعد از این شاهد 

حرکت صعودی شاخص باشیم.
ای��ن تحلیلگر بازار س��رمایه با تاکید ب��ر اینکه بازار 

س��رمایه ایران نتیجه انتخابات امری��کا را هضم کرده 
است ابراز کرد: البته سوابق تاریخی نشان می دهد که 
تاثیر هیجان انتخابات امریکا بر بازار سرمایه ایران یک 
تا 3 روز بوده و امروز هم س��ومین روز بعد از انتخابات 

امریکا است.
صمدی ادامه داد: برداشت من از تابلوخوانی و حجم 
معاملات این اس��ت که ش��اهد ورود پول هوشمند به 
بازار هستیم. نوع تقاضا در 3 ساعت نخست معاملات 
جمع کردن سهم های منفی است و بازار در نیم ساعت 

آخر شاهد محدوده های مثبت خواهد بود.
شاهدصفهایفروشسنگیننخواهیم�
بود

وی با تاکید بر اینکه فروش��نده های هیجانی تخلیه 
ش��ده اند گفت: دیگر ش��اهد صف های فروش سنگین 
نخواهیم ب��ود. از هفته آینده ب��ازار می تواند به اندازه 
ی��ک تا 3 هفته متع��ادل و رو به بالا باش��د و به مرز 
یک میلی��ون و ۶50 ه��زار واح��د ت��ا ی��ک میلیون و 

700هزار واحد برسد. صمدی با تاکید بر اینکه انتظار 
می رود هفته جاری بازار سرمایه روندی مثبت داشته 
باش��د توضیح داد: این بازار بع��د از انتخاب بایدن به 
عنوان ریاست جمهوری امریکا حرکت معقولانه خود را 

آغاز خواهد کرد و به مرور بهتر می شود.
وی با اشاره به وضعیت بازار پول گفت: البته رئیس 
کل بان��ک مرکزی نرخ س��ود بانکی را ت��ا 23 درصد 
هدایت کرد که واکنش های زیادی را در بازا س��رمایه 
در پی داش��ت، اما این موضوع هم نمی توانداز حرکت 

صعودی بازار سرمایه جلوگیری کند.
این تحلیلگر بازار سرمایه ادامه داد: از نظر تکنیکالی 
انتظ��ار می رود ش��اخص در فرآیند ش��کل گیری یک 
الگ��وی کلاس��یک باش��د. البته ممکن اس��ت فرآیند 
نوس��انی بازار ادامه داشته باشد و بعد از موج صعودی 
باز هم ش��اهد موج نزولی در بازار س��رمایه باشیم، اما 
م��وج نزولی قطعا کوتاه تر از موج نزولی کنونی خواهد 

بود.

وضعیتباسال1۳۹۲قابلمقایسهنیست�
صم��دی در ادامه با تاکید بر اینکه ش��رایط کنونی 
بازار س��رمایه با س��ال 1392 قابل مقایس��ه نیس��ت 
توضیح داد: علاوه بر انتخاب بایدن به عنوان ریاس��ت 
 جمهوری امری��کا اتفاقات مثبت دیگری در جهان رخ 

داده است. 
نخست آنکه خبر های خوبی از کشف واکسن کرونا 
به گوش می رس��د؛ از سوی دیگر طلا و اونس تضعیف 
شده و کامودی تی ها رشد کردند؛ درحالی که در سال 
1392 بحران جهانی وجود داش��ت که ش��اهد ریزش 

4 ساله بودیم.
ای��ن تحلیلگ��ر ب��ازار س��رمایه در پای��ان گف��ت: 
درحال حاض��ر ن��رخ دلار ب��الای 2۶ ه��زار تومان در 
ایران تثبیت ش��ده اس��ت؛ گزارش عملکرد شرکت ها 
همچن��ان  نرخ ه��ا  کالا  ب��ورس  در  و  ب��وده  عال��ی 
 ب��الا اس��ت که در س��ودآوری ش��رکت های بورس��ی 

تاثیر دارد.

رئیس س��ازمان ب��ورس و اوراق به��ادار گفت: نماد 
معاملاتی »شس��تا« با توجه به اینک��ه توقف طولانی 
مدت یافته، این سازمان به شرکت بورس اوراق بهادار 
تهران اعلام کرد تا هر چه س��ریعتر این نماد و س��ایر 

نمادهای متوقف را تعیین تکلیف کند.
به گزارش ایرنا، حسن قالیباف اصل افزود: براساس 

قانون بازار اوراق بهادار بازگشایی و توقف نمادها بر عهده 
بورس هاس��ت، وظیفه س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 
صیانت از حقوق س��هامداران و نظارت بربورس هاست. 
وی تاکی��د کرد: باید توجه داش��ت که خود ناش��رین 
فرآین��د بازارگردانی و ت��داوم آن را مدنظر قرار دهند 
و در چارچوب نقدش��وندگی سهام خود، کوشا باشند. 

این موضوع یک اصل مهم در س��رمایه گذاری اس��ت.  
قالیباف اصل تصریح کرد: چنانچه ناشری این مهم را 
رعایت نکند، سازمان بورس و اوراق بهادار از اختیارات 
قانونی خود در ارتباط با صیانت از حقوق س��هامداران 
استفاده خواهد کرد. نخستین مجمع سالانه شستا بعد 
از حضور در بورس با تقس��یم س��ود 120 تومانی هر 

س��هم برگزار و نماد آن از اواس��ط شهریور ماه متوقف 
شد.

معاون بازار ش��رکت بورس درمهرماه امس��ال اعلام 
کرد: به محض معرفی بازارگردان از س��وی س��هامدار 
عمده شستا و ناشر، بازگشایی نماد شستا انجام خواهد 

شد.

بررسیاحرازهویتچندعاملی
س��ازمان بورس اعلام کرد: احراز هویت چندعاملی برای ورود به سامانه های معاملات 
برخط در حال بررس��ی ب��وده و مصوبات هیات مدیره این س��ازمان از طریق اعضا یا دبیر 

هیات مدیره )معاون اجرایی سازمان بورس( اطلاع رسانی می شود.
به گزارش تس��نیم، روابط عمومی سازمان بورس و اوراق بهادار با صدور اطلاعیه ای در 
خصوص خبرهای منتش��ره در زمینه احراز هویت چندعاملی برای ورود به س��امانه های 
معاملات برخط، اعلام کرد که موضوع فوق در حال بررس��ی بوده و خاطرنش��ان می سازد 
که مصوبات هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار، از طریق اعضا یا دبیر هیات مدیره 

)معاون اجرایی سازمان بورس و اوراق بهادار(، اطلاع رسانی خواهد شد.
در همین راس��تا، اطلاعات تکمیلی در خصوص احراز هویت چندعاملی برای ورود به 

سامانه های معاملات برخط، از طریق مجاری یاد شده، به اطلاع می رسد.
ش��ایان ذکر اس��ت پایگاه اطلاع رسانی بازار سرمایه با انتش��ار مطلبی به نقل از رئیس 
مرکز نظارت بر امنیت اطلاعات بازار سرمایه اعلام کرد: درحال حاضر ورود به سامانه های 
معاملاتی صرفا با استفاده از نام کاربری و رمز عبور انجام می شود و با توجه به امکان افشا 
رمز عبور کاربران، اس��تفاده از این روش، سطح امنیتی مناس��بی ندارد. بر این اساس در 
راس��تای حفاظت از منافع مش��تریان بازار س��رمایه و جلوگیری از دسترسی غیرمجاز به 
اطلاعات س��امانه های معاملات برخط، طی برنامه ریزی صورت گرفته توس��ط سازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار، قابلیت اح��راز هویت چندعاملی برای ورود به س��امانه ها بر روی 
کلیه سامانه های معاملات برخط بازار سرمایه فعال شده و انجام از 15 آذر ضروری است.

»فولای«۱۱۸۷ریالسودساخت
ش��رکت صنایع فولاد آلی��اژی یزد در دوره ۶ ماهه منتهی به 31 ش��هریور ماه 1399، 
به ازای هر س��هم خود یک هزار و 187 ریال کنار گذاش��ت که نس��بت به دوره مشابه در 
س��ال گذشته که سود هر سهم 227 اعلام شده بود، از افزایش 423 درصدی در هر سهم 

حکایت دارد.
به گزارش س��نا، ش��رکت صنایع ف��ولاد آلیاژی یزد با س��رمایه 134 میلی��ارد ریال، 
صورت ه��ای مالی ۶ ماهه نخس��ت دوره مالی منتهی به 30 اس��فند 1399 را به صورت 

حسابرسی نشده منتشر کرد.
شرکت صنایع فولاد آلیاژی یزد در دوره یاد شده، مبلغ 159 میلیارد و ۶7 میلیون ریال 
س��ود خالص کسب کرد و بر این اس��اس مبلغ یک هزار و 187 ریال سود به ازای هر سهم 
خود اختصاص داد که نس��بت به دوره مش��ابه در سال گذش��ته از افزایش 423 درصدی 

برخوردار است.
یادآوری می ش��ود »فولای« در دوره ۶ ماهه نخس��ت س��ال مالی منتهی به 29 اسفند 
1398 )حسابرسی شده(، سود هر سهم را مبلغ 227 ریال و سود خالص را 30 میلیارد و 

49۶ میلیون ریال قید کرده است.

افزایش۲۵درصدیسودخالص»فولاد«
دارایی های »فولاد« در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته با 4۶ درصد افزایش روبه رو 
ش��د ضمن آنکه س��ود انباش��ته این ش��رکت نیز با افزایش 38درصدی در سال، به مبلغ 

195.523 میلیارد ریال رسید.
ب��ه گزارش بورس نیوز، فولاد مبارکه اصفهان در گزارش صورت های مالی میاندوره ای 
۶ماهه منتهی به ش��هریورماه امس��ال، س��ود خالص به  دس��ت آمده در این دوره بالغ بر 
100.948 میلیارد ریال به ثبت رس��اند و درآمد های عملیاتی این ش��رکت نیز در همین 

دوره، 273.۶17 میلیارد ریال گزارش شده است.
س��ود خالص »فولاد« در دوره ۶ ماهه منتهی به ش��هریورماه، 25درصد افزایش را در 
مقایس��ه با دوره مش��ابه سال گذشته به همراه داش��ته و درآمد های عملیاتی نیز افزایش 

37درصدی را در مقایسه با سال گذشته تجربه کرده است.
»فولاد« در ۶ ماهه منتهی به شهریورماه در ازای هر سهم 483 ریال سود ساخته که با 

افزایش 25 درصدی مواجه بوده است.
بر اساس این گزارش، فولاد مبارکه اصفهان در گزارش صورت وضعیت مالی منتهی به 
شهریورماه امسال، دارایی  های گزارش شده این شرکت فولادی بالغ بر 848.309 میلیارد 

ریال بوده که در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته با 4۶ درصد افزایش روبه رو بود.
سود انباشته »فولاد« با افزایش 38 درصدی نسبت به سال گذشته به مبلغ 195.523 
میلیارد ریال دست یافته و حقوق مالکانه ثبت شده طی دوره ۶ ماهه میاندوره ای منتهی 
به شهریورماه با افزایش 14 درصدی در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته مبلغی بالغ بر 

425.873 میلیارد ریال گزارش شده است.

رشد۱۲۵درصدیدرآمدهای»ذوب«
می��زان »ف��روش داخلی« محص��ولات تولیدی ش��رکت »ذوب« در مهرماه امس��ال، 
95.725 تن گزارش ش��ده که بیش��ترین میزان فروش را در طی دوره یک ماهه محصول 

»تیرآهن« ۶2.۶04 تن در اختیار خود گرفته است.
ب��ه گزارش بورس نیوز، ذوب آهن اصفهان در گزارش فعالیت ماهانه منتهی به مهرماه 
امسال، درآمد های ثبت شده از فروش محصولات تولیدی خود را بالغ بر 18.545 میلیارد 
ری��ال گزارش کرده، فروش محصولات »ذوب« در 2 بخش »فروش صادراتی« و »فروش 

داخلی« صورت گرفته است.
درآمد ثبت شده شرکت »ذوب« در مهرماه امسال افزایش 17درصدی را در مقایسه با 
ش��هریورماه تجربه کرده، همچنین این درآمد ها نسبت به دوره مشابه سال گذشته رشد 

قابل ملاحظه 125 درصدی را در کارنامه خود به ثبت رساند.
از س��وی دیگر، »ذوب« توانسته از ابتدای س��ال مالی تا پایان مهرماه درآمد شناسایی 
شده خود را برابر با 94.203 میلیارد ریال گزارش کند که در قیاس با سال گذشته افزایش 

57 درصدی را به دست آورده است.
بر پایه این گزارش، بیش��ترین درآمد حاصل ش��ده در اختیار بخش »فروش داخلی« 
ب��ا 9.417 میلیارد ریال بوده ک��ه فاصله 289.1۶7 میلیون ریالی را با »فروش صادراتی« 
داش��ته است. بر اس��اس این گزارش، میزان »فروش داخلی« محصولات تولیدی شرکت 
»ذوب« در مهرماه امسال، 95.725 تن گزارش شده که بیشترین میزان فروش را در طی 
دوره یک ماهه محصول »تیرآهن« ۶2.۶04 تن در اختیار خود گرفته اس��ت. بر پایه این 
گزارش، بیشترین نرخ فروش محصولات شرکت سهامی ذوب آهن، به محصول »ریل« با 
نرخ 144.405.459 ریال اختصاص یافته است. این نرخ فروش در مقایسه با شهریورماه 

افزایش 17درصدی را تجربه کرده است.

رویخطخبر
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